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1. Introducció  

"Ja és hora" és un podcast narratiu que relaciona la crítica social amb la cultura. La 

idea de crear un producte sonor que acollís aquestes dues temàtiques desperta per 

diverses raons. En primer lloc, perquè com a periodista em motiva molt fer crítica i 

poder donar llum a certs temes que es veuen més enfosquits per les creences i 

vivències de la societat. En segon lloc, perquè crec que la cultura sempre ha estat un 

espai on fer crítica. Les primeres cançons dels trobadors, les obres de teatre de 

Guimerà, els llibres de la Mercè Rodoreda o el cinema de la Carla Simón, tenen 

missatges que jutgen i posen en relleu certes coses que els inquieten, els preocupen 

i els desperten allà més endins. A això, se li suma el meu amor per la producció 

cultural i la meva curiositat per entendre tots aquests missatges que s'expressen. Per 

aquesta raó, he volgut sumar les dues coses per tractar-ho en un podcast, un format 

que em sembla molt interessant, tant per les seves tasques productives com per 

l'auge de consum que està tenint. 

L'objectiu de "Ja és hora" és crear un espai sonor on compartir diferents discursos i 

opinions mentre que es potencia el consum crític de la cultura. Per això, no només 

apareixen els meus pensaments i els meus judicis, sinó que també es compta amb la 

participació d'altres persones que són expertes en el tema i/o formen part de la 

indústria que es tracta. D'aquesta manera, es complementen altres discursos, que en 

la seva suma creen un de diferent amb diversitats i pluralitat. En la pràctica això es 

veu en la prova pilot de "Ja és hora", la qual tracta sobre la representació del cos de 

la dona, i ella mateixa, en la indústria musical. En el primer capítol del podcast apareix 

una periodista experta en gènere, la Neus Molina, una professora i ballarina de 

twerking, la Paula Sánchez i les declaracions de les cantants Rigoberta Bandini i la 

Bad Gyal. 

El projecte que hi ha envers "Ja és hora" neix de les meves ganes de fer ràdio amb el 

podcast. Més enllà, es desenvolupa en una línia d'aprenentatge professional i 

creixement personal per poder entendre i gaudir d'aquest format. 

En conclusió, les meves inquietuds i les ganes per dur a terme aquest projecte 

s'uneixen en el Treball de Final de Grau de la carrera de periodisme. Em sembla una 

bona manera per concloure aquesta etapa universitària; acabar el grau que m'ha 

ensenyat la professió que estimo, començant un projecte professional que lliga tot el 
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que he après, amb allò que em va fer decidir per aquesta professió: la crítica i el neguit 

per informar. 
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2. Història del podcast 
2.1 El terme: podcast 

La primera vegada que es va sentir el terme “podcast” va ser el 12 de febrer de 2004. 

El periodista Ben Hammersley, de The Guardian, va escriure “Audible Revolution”1. 

L’article presentava una nova forma de fer periodisme, però es dubtava de quina 

nomenclatura utilitzar: “But what to call it? Audioblogging? Podcasting? 

GuerillaMedia?”. Aleshores es començaven a produir els audiollibres, ara ja molt 

coneguts i firmes en la indústria sonora. També despertaven projectes periodístics 

que trencaven els esquemes d’allò conegut. Als Estats Units s’iniciaven els primers 

enregistraments de diaris nord-americans, versions llegides del New York Times i el 

Wall Street Journal que els oients podien sentir quan volien i on volien. A Gran 

Bretanya començava a fer-ho la BBC.  

Així doncs, va ser en aquest primer text on va aparèixer la paraula “podcast”. La 

nomenclatura deriva de la unió de les paraules pod, de l’iPod d’Apple, i broadcasting, 

com a referència del servei d’emissió de senyals de ràdio i televisió per ús públic. La 

referència a l’iPod ve d’aconseguir traslladar documents sonors al reproductor d’un 

dispositiu via RSS (Really Simple Syndication), un format que permet  publicar 

continguts que s’actualitzen amb freqüència2. Tot i l’etimologia, el contingut del 

producte sonor era, i és, accessible des de qualsevol aparell intel·ligent. En altres 

paraules, no fa falta tenir un iPod on poder sentir aquest format, amb connexió a la 

xarxa i un mòbil, qualsevol pot escoltar un podcast.  

En aquell l’article de Ben Hammersley es mencionava l’empresa Audible. Aleshores, 

era una plataforma que venia audiollibres descarregables i que pensava llançar un 

projecte en forma de vanity press, que permetés als participants vendre programes 

de ràdio descarregables. L’empresa americana va ser de les primeres a crear la seva 

pròpia programació d’àudios online. Destacava el podcast de Susie Bright, una 

escriptora americana de sexe, que tenia el setmanal: “In Bed Wih Susie Bright”. 

 
1 Hammersley, B. (2004, 12 febrer). Audible revolution. The Guardian. 
https://www.theguardian.com/media/2004/feb/12/broadcasting.digitalmedia  
2 T. Vallenilla. (2010). Podcast. https://es.slideshare.net/tahijesvallenilla/podcast-3100058  
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Quatre anys més tard que Hammersley parlés d’Audible en el seu article, Amazon el 

va comprar per 300 milions de dòlars3. A partir d’aquell moment, l’empresa va 

començar a créixer en el món de l’àudio fins a establir-se com una de les principals 

plataformes de consum de podcast d’arreu.  

L’article d’Hammersley va servir com una presentació al món sobre el podcast. A les 

pàgines del The Guardian s’afirmava com era d’econòmic la creació del producte 

sonor i la facilitat de fer-se subscriptor, a diferència dels programes de ràdio 

convencional. La primera presentació del podcast, sense saber que s’acabaria dient 

així, va ajudar a donar a conèixer aquesta nova forma del periodisme als seus futurs 

oients.  

2.2 Context del podcast 

El febrer del 2021 Twitter va acollir un gran debat4 en el compte del lingüista Carlos 

A. Scolari sobre si els podcasts propaguen l’analfabetisme. Tot va començar amb un 

tuit d’Scolari que compartia un article sobre els podcasts i l’augment del consum. 

L’escriptor Agustín Fernández Mallo va contestar amb una imatge que deia “la 

literatura supone la lectura. La literatura moderna supone la lectura muda e individual”. 

Els periodistes Jorge Carrión i Martín Caparrós no van poder evitar entrar a debatre. 

Tot girava envers un argument: la lectura individual es perd amb el consum dels 

podcasts. A l’escriptor Fernández Mallo li molestava l’augment d’aquests productes 

sonors perquè, a parer seu, tenia conseqüències directes, i negatives, en el foment 

de la lectura. Això es va capgirar amb una de les respostes de Jorge Carrión: “eso 

pensaban muchos que, hace quince siglos, veían con sorpresa que la gente leía en 

silencio y no en voz alta como se había hecho siempre”. I és que la lectura individual 

i muda és una moda que ha trigat un mil·lenni a imposar-se. Abans d’això, la tradició 

oral, el compartir i sentir les històries era l’única manera d’informar-se. També una 

manera d’entretenir-se. Per tant, l’acció de sentir la informació, en comptes de llegir-

la, ve de més enllà del mateix podcast. Ara se li diu així i se sent en dispositius 

 
3 Amazon compra Audible para reforzar Kindle. (2008, 31 enero). El País. 
https://elpais.com/tecnologia/2008/01/31/actualidad/1201771686_850215.html  
4 Scolari, C. A. (2021, 15 febrer). ¿Una nueva edad de oro de la comunicación oral? Podcasts, 
audiolibros y otras especies sonoras.. Hipermediaciones. 
https://hipermediaciones.com/2021/02/14/una-nueva-edad-de-oro/  
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intel·ligents, però als segles XII i XIII la gent ja s’informava de manera oral, era 

responsabilitat dels trobadors.  

Més tard, al segle XIX es va començar a parlar d’allò que anys després s’anomenaria 

podcast. A partir de la invenció del fonògraf de Thomas Edison, era inevitable que la 

gent no acabes sentint les novel·les en comptes de llegir-les5. El 1889 Philip Hubert 

deia això a l’Atlantic Monthly6: “It is even possible to imagine that many books and 

stories may not see the light of print at all; they will go into the hands of their readers, 

or hearers rather, as phonograms”. En aquest article, fins i tot es parlava que les 

màquines d’escriure serien substituïdes pels fonògrafs. També en aquell mateix any, 

l’escriptor Edward Bellamy va insinuar en el seu llibre With the Eyes Shut7, que la gent 

caminaria amb un diminut reproductor d’àudio on guardarien els seus llibres, diaris i 

revistes. 

El que no sabien aleshores és que no només se sentirien llibres, diaris i revistes. El 

format que ara entenem com a podcast va néixer tan bon punt es va permetre penjar 

arxius d’àudio a Internet. A l’estiu de 2004, pocs mesos més tard que se sentis el 

concepte de podcast a The Guardian, l’empresari nord-americà Adam Curry va 

profunditzar en aquest àmbit. Curry va utilitzar el format RSS, inventat per Dave 

Winner, per adjuntar arxius sonors amb l’etiqueta enclosure. Per agrupar aquests 

fitxers va crear iPodder, un programa que podia gestionar i aguantar el pes dels arxius 

d’àudio RSS8.  

L’interès d’empresaris com Curry i Winner en el podcast va fer que a poc a poc els 

mitjans s’interessessin pel format. En poques setmanes va augmentar el nombre de 

creadors de podcasts, coneguts com a podcasters. El que havia nascut com una 

inquietud d’uns empresaris, es convertia en una nova manera de comunicar.  

El mateix Dave Winner va crear un podcast el juliol de 2004: “Morning Coffee Notes”. 

En el programa participaven de convidats persones com l’Adam Curry, el periodista 

Doc Searls o l’empresari Jason Calacanis. En alguns articles es presenta aquest 

 
5 Parra, S. (2011, 3 maig). El podcast de 1889, el primer podcast de la historia. Xataka Ciencia. 
https://www.xatakaciencia.com/tecnologia/el-podcast-de-1889-el-primer-podcast-de-la-historia  
6 Hubert, P. G. (1889). The New Talking Machines. The Atlantic. 
https://www.theatlantic.com/magazine/archive/1889/02/the-new-talking-machines/308356/  
7 Bellamy, E. (1898). With the Eyes Shut. https://www.gutenberg.org/files/22713/22713-h/22713-h.htm  
8 T. Vallenilla. (2010). Podcast. https://es.slideshare.net/tahijesvallenilla/podcast-3100058  
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podcast com el primer a la història, d’ençà que es conegués el format amb aquesta 

etimologia i es desenvolupés tal com el coneixem en l’actualitat9.  

Gairebé vint anys més tard, el podcast ja està establert a la indústria periodística. Els 

mitjans d’arreu del món van començar a utilitzar aquests productes sonors com a 

complements de les seves peces escrites, però amb el temps s’han desenvolupat com 

a elements independents amb temàtiques diferents i, fins i tot, consumidors distints. 

El format ha permès al món periodístic fer una passa endavant i redescobrir el món 

sonor. Ara bé, no només ha calat en el periodisme, també ho ha fet en els individus 

amb ganes de crear ells sols. Així ho han fet Patrick Radden, creador de “Wind of 

Change”, o Isabel Cadenas amb “De eso no se habla”. Ambdós van voler crear un 

espai on compartir allò que els inquietava i van fer els seus propis podcasts.  

2.3 Tipus de podcast 

Si una cosa té el podcast, és la facilitat per adaptar-se als gustos del seu creador. 

Aquest producte sonor et permet desenvolupar tot allò que vulguis: des d’un debat 

entre amics, fins a la narració d’un assassinat.  

Després de sentir molts podcasts, segons el meu parer i a grans trets, els podcasts 

es poden dividir en dos tipus segons la seva producció. D’una banda, estan els que 

es desenvolupen en forma de conversa, que acostumen a tenir un guió previ amb els 

temes a tractar, però no un guió literari que han de seguir estrictament. No solen tenir 

gaire treball d’edició, i sovint es fan en directe, és a dir, la versió que es grava és la 

que es puja a la xarxa. La segona tipologia segons la producció és la narrativa. 

Aquests podcasts tenen molt treball d’edició, ja que acostumen a narrar històries 

intentant crear un ambient molt fidedigne de la realitat. Per tant, la gravació mai és en 

directe, perquè després de gravar el so de la narració, cal fer el treball de 

postproducció on es desenvolupen els sons, s’aporten les veus de les persones que 

integren la història i es creen els viatges sonors, entre d’altres.  

A això, cal sumar-hi el tema que es tracta. Segons l’especialista en podcast i producció 

sonora, Isaac Baltanás, hi ha quatre tipus de podcasts segons la temàtica: “si conoces 

 
9 Farfán, G. (2021, 30 setembre). Esta es la historia del pódcast. Radio Nacional de Colombia. 
https://www.radionacional.co/musica/novedades/audios-la-carta-la-historia-del-podcast  
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los cuatro tipos de podcasts, conocerás todos los tipos de públicos”10 (Baltanás, 

2016).  

Els que més abunden són els d’entreteniment. La seva principal característica 

és fer riure al públic i, en la gran majoria, la seva forma de producció és la 

conversa, ja que permet un ambient més informal i proper. D’aquesta mena 

trobem podcasts com “Gent de merda” (Ràdio Primavera Sound) de la Clàudia 

Rius, la Paula Carreras, la Rita Roig i l’Ofèlia Carbonell, o “Estirando el chicle” 

(Podium Podcast) de la Carolina Iglesias i la Victoria Martín.  

D’altra banda, hi ha els podcasts d’informació, també un dels més populars. 

Tot i que la temàtica sigui informativa, no té per què ser un informatiu 

convencional. Es parla d’aquest tipus de podcast quan es comparteixen peces 

a mode de notícia o recull de notícies, però també en el cas dels reportatges o 

cròniques. Els podcasts informatius tenen varietats, hi ha alguns que pretenen 

informar sobre un tema en concret, per exemple: “Solaris” (Podium Podcast) 

de Jorge Carrión, que té una producció amb una única veu protagonista i a 

vegades introdueix altres per trencar la linealitat. Aquests solen a tractar un 

tema diferent en cada episodi. D’altra banda, els informatius que es produeixen 

de manera narrativa, acostumen a seguir un desenvolupament de reportatge, 

compten amb veus de testimonis, efectes sonors, i tenen una duració més 

extensa en el temps, és a dir, la història s’allarga en el transcurs dels capítols. 

En aquest cas trobem “Serial” (New York Times) de Sarah Koening.  

També existeixen els podcasts de formació, són menys comuns que els 

anteriors. De manera general, donen informació atemporal i acostumen a tenir 

pocs oients, però els que tenen són molt fidels. Són productes sonors que 

tenen l’objectiu d’ensenyar als seus consumidors coneixements sobre temes 

concrets. A Google Podcasts es poden trobar diversos, entre ells, “Desarrollo 

Profesional” de Mattia Pantaloni. En aquest cas, es donen consells per treballar 

el perfil professional. 

 
10 Baltanás, I. (2020, 19 abril). Descubre 4 tipos de podcasts según el contenido, ¿Cuál es el tuyo? 
https://isaacbaltanas.com/tipos-de-podcasts  
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L’últim de la tipologia d’Isaac Baltanás, són els podcasts de persuasió, els 

menys usuals de tots. En el mercat sonor espanyol n’hi ha pocs, però en altres 

llocs del món tenen més presència. Aquesta tipologia es fa servir sobretot en 

els cercles religiosos o en campanyes polítiques. A Espanya hi ha exemples 

en mitjans conservadors, per exemple, a la COPE hi ha un podcast anomenat 

“El Espejo” de José Luis Restán, que es declara com un programa d’informació 

cristiana.  

Com deia al principi, el podcast té una gran facilitat en adaptar-se allò que el seu 

creador vol fer. Per això, hi ha diversitat de classificacions de les tipologies del 

podcast. El productor i locutor de podcast, Ivan Patxi, diu en el seu article “¿Qué tipos 

de podcast existen?”11 que la classificació es pot dividir en 10 tipus de formats (Patxi, 

2019).  

El primer tipus és el conversacional, on es reuneixen un grup de persones per 

gravar una conversa entre els seus integrants. Aquesta mena és la més 

propera a una ràdio tradicional. Fins i tot, no cal estudi per fer-ho, ja que es pot 

fer amb la senzillesa d’una videotrucada. Un exemple podria ser 

“Ciberlocutorio” (Ràdio Primavera Sound) d’Andrea Gumes i Anna Pacheco.  

Ivan Patxi també parla del podcast d’entrevistes. Aquesta tipologia s’ha de 

treballar de manera acurada, perquè una entrevista la pot fer tothom, però una 

bona entrevista no. Els podcasts d’entrevistes posen com a protagonista al 

convidat, i a la periodista en segon pla, per això és important saber tractar les 

preguntes i els temes amb molt detall. A Espanya trobem “Me inspiras” (Spotify) 

de Gema Payá. 

Tanmateix, existeix el daily, un podcast diari on es presenta informació amb 

una periodicitat constant. El ritme de producció és força sacrificat, comporta 

més continuïtat i esforç diari. L’exemple més clar és el vídeo podcast (àudio 

acompanyat de vídeo) d'Ángel Martín Gómez amb “Informativo matinal para 

ahorrar tiempo”. 

 
11 Patxi, I. (2019, 18 agost). ¿Qué tipos de podcast existen? https://www.ivanpatxi.es/tipos-de-
podcast  
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El podcast monogràfic també està força present entre els productes 

espanyols. Aquesta tipologia produeix un tema concret de manera exhaustiva. 

El monogràfic es caracteritza per la gran recopilació de dades, edició, 

ambientació, etc. El podcast de “Solaris” (Podium Podcast) de Jorge Carrión 

també s’adaptaria a aquesta classificació.  

També existeix el podcast de fets reals, un format que es basa en experiències 

personals que enganxen als seus oients per l’empatia que transmet. Un 

exemple que proposa Ivan Patxi és “Saliendo del círculo” (Spotify) de Molo 

Cebrián. Ell mostra històries pròpies i de persones que un dia van decidir sortir 

de la seva zona de confort.  

Un dels podcasts que més tècnica vocal necessita és el de les arts narratives. 

L’autor explica que cal tenir en compte les qüestions relacionades amb la 

realització sonora, ja que ajuden al format a tenir més qualitat. Alguns 

exemples d’aquest tipus de podcast són: la narració d’històries reals o fictícies, 

els audiollibres, els àudio relats, la narració de contes o de poemes. Un 

exemple real seria “Versos a Voces” (Spotify) de José Escolar, on es relaten 

poemes i relats. 

Al podcast de les arts narratives se li assemblen els de les ficcions sonores. 

Aquests productes han estat un dels propulsors del podcast gràcies al gran 

treball de postproducció. Es podrien definir com podcasts teatrals, on es narren 

històries en primera persona. En sentir un podcast d’aquest tipus sents que 

estàs dins d’un cinema o en un teatre, per això aquests formats es caracteritzen 

pel gran nivell d’edició que tenen. Un exemple és “Mundo Random” (Ivoox) de 

Magnolia Lane.  

Ivan Patxi concorda amb Isaac Baltanás amb la classificació dels podcasts 

formatius. L’autor assenyala que cal tenir una gran capacitat per ensenyar, ja 

que no només s’ha de donar aquests coneixements, sinó que s’ha de fer en 

format àudio, el que posa una dificultat major. 

Així mateix, es parla dels podcasts que responen dubtes, també coneguts com 

a “efecte Google”. Ivan Patxi descriu aquests podcasts com productes sonors 

ben estructurats amb l’únic objectiu de respondre preguntes, sobretot per evitar 
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la generació de fake news. En aquesta línia, un exemple podrien ser els àudios 

que creen des del mitjà Maldita.es, on cada dia es comparteix entre els seus 

usuaris via Whatsapp un petit podcast molt senzill i sense edició on es resolen 

els dubtes sobre fake news de la jornada.  

L’últim tipus que presenta Patxi són els podcasts periodístics o 
d’investigació. Aquesta mena té un desenvolupament semblant a les ficcions 

sonores o a les arts narratives, perquè també acostumen a tenir un gran treball 

de postproducció i edició. Els podcasts periodístics es desenvolupen amb la 

finalitat d’explicar una investigació realitzada. A vegades també s’inclou opinió 

i apareix la veu del periodista de manera protagonista. Un exemple seria “The 

Jungle Prince” (New York Times) d’Ellen Barry, on es mostra la investigació de 

la periodista en primera persona, l’oient va descobrint la història a partir de les 

passes que fa ella.  

La classificació d’Ivan Patxi ajunta temàtica amb producció per classificar els 

podcasts. Cada especialista ho divideix de maneres diferents, segons el que 

consumeix i té present. I és que, com el format del podcast permet produir des de 

tants vèrtexs, totes les divisions temàtiques que es contemplen són vàlides. Amb el 

temps aniran canviant i evolucionant, segons vagin apareixent nous podcasts i noves 

maneres de tractar la informació. Per tant, les divisions que ara són correctes, amb el 

temps es veuran poc ampliades, però cadascuna haurà exemplificat la classificació 

del moment. 

2.4 Consum de podcasts 

El consum del podcast ha augmentat molt en els darrers anys. Arran de la pandèmia 

de la covid-19 moltes persones han inclòs l’escolta del podcast dins de les seves 

activitats diàries. La plataforma de podcasting online Ivoox12 ha notat un augment del 

55% de consum durant el 2020-2021. Entre els oients hi ha gairebé una paritat total: 

un 48% de dones davant un 52% d’homes. Ivoox reconeix que els usuaris entre 45 i 

 
12 Observatorio iVoox: Nuevo informe sobre el estado del podcast en español. (2022, 24 març). iVoox 
Blog. http://www.ivoox.com/blog/observatorio-ivoox-nuevo-informe-sobre-el-estado-del-podcast-en-
espanol_0077545/#Un_publico_heterogeneo  
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54 anys són els que més podcast escolten, representant un 20,52% del total de 

consumidors.  

 
Gènere dels oients a Ivoox. Font: Ivoox. Elaboració Pròpia. 

 

 
Percentatge d’escolta dels oients a Ivoox segons l’edat. Font: Ivoox. Elaboració Pròpia. 

L’augment del consum de podcast va lligat a la seva compatibilitat per escoltar-lo 

mentre es fan altres activitats. Això provoca que els oients consumeixin podcasts 

mentre fan les feines de la llar (82,67%), passegen (67,99%) o cuinen (66,36%), 

segons afirmen les enquestes d’Ivoox.  

L’interès per aquest format està augmentant de manera global. La creació i l’escolta 

dels podcasts en espanyol s’ha multiplicat per set en els últims anys, fent que el 

castellà sigui la cinquena llengua més sentida en el món del podcasting13.  

 
Creixement del podcast per idiomes. Font: Ivoox. Elaboració pròpia. 

 

 
13 Europa Press. (2021, 9 setembre). El 55% de los oyentes de pódcast consume este formato más 
ahora que antes de la pandemia. europapress.es. 
https://www.europapress.es/portaltic/internet/noticia-55-oyentes-podcast-consume-formato-mas-
ahora-antes-pandemia-20210909174740.html  
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L’Informe Digital News Report 202114 elaborat per Reuters Institute i la Universitat 

d’Oxford afirma que Espanya és el segon país amb més escolta de podcasts en el 

darrer any, amb un 38%. El primer lloc l’ocupa Irlanda amb un 41% i, després 

d’Espanya, se situen Suècia, Noruega i els Estats Units, els tres amb un 37%. Tant la 

mitjana general, com la xifra espanyola, han millorat en dos punts respecte a l’informe 

de 2020 de Reuters.  

 
Escoltes de podcast per països. Font: Digital News Report 2021 Reuters Institute. Elaboració pròpia. 

 

El Digital News Report 2021 també troba una correlació entre els hàbits informatius i 

l’escolta del podcast. Un 46% de les persones que s’informen vàries vegades al dia, 

consumeixen podcasts. En canvi, les persones que només consulten una vegada al 

dia els mitjans, consumeixen un 32% podcasts. En aquest sentit, això explicaria per 

què la temàtica més freqüentment sentida, entre els enquestats, acostuma a estar 

 
14 Digital News Report 2021. (2021). Reuters Institute for the Study of Journalism. 
https://reutersinstitute.politics.ox.ac.uk/digital-news-report/2021  
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relacionada amb notícies, política i esdeveniments internacionals (14%). Per tant, a 

mesura que augmenta el consum del podcast, ho fa també el consum de la informació.  

L’augment de l’escolta de podcasts també implica que hi hagi més interès a donar 

suport als podcasters preferits, que es tradueix en pagar per continguts de qualitat. 

Segons les dades extretes de les enquestes d’Ivoox, el 54,6% dels oients afirma estar 

disposat a pagar per escoltar podcasts. A l’altre costat de l'Atlàntic, el 47% dels 

estatunidencs ja estan subscrits a àudios de pagament, una dada que s’ha doblat des 

del 2015. Aquesta és una actitud que cada vegada està prenent més partit en el 

consum d’informació. Les barreres de pagament en els mitjans escrits cada vegada 

en són més, i és que, després de l’auge dels mitjans online gratuïts, es torna a pensar 

en allò que amb la premsa impresa estava clar: la informació s’ha de pagar.  

L'increment del consum dels podcasts augmenta any rere any i en conseqüència 

també ho fa l'alfabetització de la societat. Aquests productes sonors ajuden que cada 

dia més persones estiguin informades d'allò que passa al seu voltant, i en un context 

on les fake news estan a l'ordre del dia, això implica millores en el coneixement i el 

consum de la informació. 
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3. Definició del podcast 
3.1 Definició del producte 

3.1.1 Idea principal  

El meu projecte sonor és un podcast narratiu periodístic (Patxi, 2019), que uneix la 

crítica social i la cultura. En la prova pilot, concretament, es raona sobre el cos de la 

dona en la indústria musical. He escollit aquest tipus de podcast per la doble vessant 

qualitativa que té. D’una banda, en tractar-se d’un treball periodístic, és imprescindible 

que el podcaster tracti adequadament la informació i les dades que es volen exposar, 

però també la seva opinió. Això implica que tots els detalls han d’estar cuidats i 

corroborats, la qual cosa dona més valor a la feina feta. D’altra banda, els podcasts 

periodístics o d'investigació tenen semblances amb les ficcions sonores i les arts 

narratives pel seu gran treball de postproducció. En la meva prova pilot he treballat 

molt l’edició amb la música, els efectes sonors i l’ambientació. Per tant, definir el 

podcast com a periodístic és el més adequat.  

Una altra cosa important en la idea principal d’aquest projecte és l’idioma. “Ja és hora” 

es fa en català. La producció de podcasts ha augmentat tant com el seu consum. 

Segons el “Nuevo informe sobre el estado del podcast en español 2021” d’Ivoox, cada 

dia es publiquen al voltant de 17.000 nous podcasts en el món. Entre ells, gairebé la 

meitat són en castellà. Per tant, produir un podcast en català implica tenir més 

oportunitats de ser escoltada, ja que el mercat és més reduït. Així que la decisió de 

què “Ja és hora” sigui en català, està lligat amb les seves possibilitats de tenir un espai 

en el mercat. 

3.1.2 Duració i periodicitat 

“Ja és hora” neix amb una prova pilot per exemplificar la feina de producció que he fet 

durant els mesos de realització del Treball de Final de Grau de la carrera de 

Periodisme. No obstant això, el projecte neix amb la il·lusió i l'esperança que continuï 

en el temps i es converteixi en part de la meva feina com a periodista en el futur.  

La idea principal és que els capítols de “Ja és hora” durin entre 30 i 40 minuts 

aproximadament i es publiqui un cada mes. Tant el temps de duració com el de 

periodicitat és força estàndard i s’adapta adequadament al que hi ha al mercat, però 

també s’ajusta a les meves necessitats per poder produir-lo i, sobretot, editar.  
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3.1.3 Imatge de la marca 
3.1.3.1 Nom 

“Ja és hora” és el nom del podcast. Aquestes tres paraules venen d’un missatge més 
llarg que tinc arrelat a la ment d’ençà que vaig començar a pensar en aquest podcast: 

“ja és hora de ser crític amb allò que ens envolta i consumim”. L’expressió de “Ja és 

hora” implica moltes coses, cadascú es pot veure reflectit en l’expressió d’una manera 

o d’una altra, perquè sempre és l’hora de fer coses, sobretot si són culturals: anar al 

cinema sol, llegir un llibre amb centenars de pàgines, escoltar música diferent… tot 

des d’una mirada crítica.  Perquè “Ja és hora” neix d’aquí, de la importància de 

qüestionar-se tot el que consumim, donar voltes a les coses i trobar aquells missatges 

ocults que tot artista amaga a les seves obres.  

3.1.3.2 Imatge 

“Ja és hora” és un podcast cultural amb valors que giren al voltant del periodisme de 

qualitat: informació contrastada, opinió fonamentada, transparència i voluntat per 

crear un espai de crítica. La imatge de “Ja és hora” és la d’un podcast que vol 

transportar als oients dins de la història que narra. No només vol ser un podcast 

narratiu, sinó que pretén exposar un discurs ple de matisos, perquè els oients es 

posicionin, es qüestionin, i s’animin a fer crítica en les seves realitats culturals.  

La imatge del podcast “Ja és hora” serà independent a les meves xarxes socials. El 

presentaré com una producció sonora feta per mi, i el meu nom l’acompanyarà en tot 

moment, però serà independent dels perfils que ja tinc creats al meu nom. Trobo que 

és important diferenciar la meva vida personal de la professional, així que ho dividiré 

d’aquesta manera.  

3.1.3.3 Logo i imatge gràfica 

El logo de “Ja és hora” vol ser minimalista i senzill, fàcil d’entendre. En primer lloc, 

vaig partir de la idea que volia que el nom del podcast aparegués amb la meva lletra. 

Després d’unes quantes proves vaig quedar-me amb aquesta:  
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Nom del podcast amb la meva lletra. Elaboració pròpia. 

Vaig pensar a afegir algun color que representés la cultura i vaig decidir-me pel 

bordeus. El color de les butaques del cinema i dels teatres, el del vi, el de la sang… 

Vaig escollir el bordeus com a color que ressaltés, perquè aquesta tonalitat es 

relaciona amb la serenitat i la temprança, i aquestes sensacions són les que vull en 

l’ambient del meu podcast.  

No volia caure en el tòpic d’afegir un micròfon, la forma d’una orella o les ones de so 

de la ràdio. Són elements que ja s’han vist en el món radiofònic, també en el dels 

podcasts, i posar-ho en el logo no aportaria res nou. Per mostrar que es tracta d’un 

podcast, apareix la paraula en blanc a la part inferior amb el rectangle bordeus. 

  

Logotip del podcast “Ja és hora”. Elaboració pròpia. 

Al logotip l’acompanya la imatge gràfica del podcast, que és més ample i que 

s’utilitzarà a la web i Twitter de “Ja és hora”: 
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Imatge gràfica per la web i el Twitter de “Ja és hora”. Elaboració pròpia. 

En la imatge gràfica s’aprecien diversos llocs i actes. A la part superior, d’esquerra a 

dreta es veu Una habitació pròpia de Virginia Woolf, el musical Fama a Teatre Apolo, 

la sala Razzmatazz de Barcelona i el quadre Blume d’Alfons Mucha. Al centre, primer 

es veu el quadre de la Infanta Isabella Clara Eugenia fet per Sofonisba Anguissola, 

que es troba al Prado. Al costat hi ha la imatge d’una composició en 3D d’El Petó de 

Gustav Klimt a l’IDEAL de Barcelona. Seguidament, descobrim una ràdio antiga que 

tinc a casa. Sota d’aquesta, l’obra de teatre La Malaltia per Juan Carlos Martel al 

Teatre Lliure de Barcelona. A la dreta del tot, imatges de la Frida Kahlo a l’exposició 

biogràfica a l’IDEAL de Barcelona. A la part inferior, a l’esquerra es veuen els ulls de 

Frida Kahlo a la mateixa exposició de l’IDEAL, i a la dreta el quadre Esplendor de la 

Noche de Guillermo Lorca al museu Moco de Barcelona. L’última imatge, a la part 

inferior dreta, és d’una exposició de fotografia a la Fundació 1859 de Sabadell. Totes 

les fotos defineixen part del meu consum cultural dels darrers mesos, per això vaig 

pensar que era una bona idea agrupar-les totes en la imatge gràfica.  

3.2 Construcció del podcast: Estructura i to 

“Ja és hora” es desenvolupa com un podcast narratiu. Aquest tipus es caracteritza per 

la capacitat d’endinsar a l’oient dins de la realitat sonora i fer-lo imaginar allò que es 

descriu. Darrere d’aquesta tipologia s’amaga un gran treball: des de l’edició de la 
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gravació, amb efectes sonors i música, fins a l’exercici de la capacitat vocal perquè la 

narració sigui atractiva.  

L’estructura del podcast es divideix en tres moments: la introducció, el cos i la 

conclusió. Sentint el podcast de periodisme d’investigació “S-Town” de Brian Reed 

vaig decidir que les introduccions dels episodis del podcast presentarien temes 

diversos, no estretament lligats amb el tema a tractar. Per exemple, Reed comença 

parlant d’un rellotge per acabar narrant la història d’un assassinat. En el meu cas, en 

la prova pilot començo explicant la meva adolescència llegint a dones feministes 

mentre que marxava de festa a discoteques on posaven música masclista i misògina. 

Aquesta manera de començar fa que l’oient es quedi atrapat en el podcast sense 

saber per on et sortirà la història. 

Pel que fa a la resta de l’estructura del podcast, apareixen parts narrades per mi, on 

es troben els meus jutjaments i pensaments, barrejades amb les aportacions de les 

persones que entrevisto pel podcast. D’aquesta manera, el total del discurs és més 

plural i divers. En la prova pilot, en tractar-se del tema concret de la indústria musical, 

també se li sumen cançons de les quals parlo, analitzo i exemplifico. Per tant, aquest 

element també forma part de l’estructura, i ajuda a eliminar la linealitat.  

Finalment, la conclusió del podcast és circular, és a dir, lligo el principi i el final. La 

idea d’acabar recollint el que plantejo al principi permet que l’oient entengui que hi ha 

hagut un primer argument, que després ha estat raonat i finalment refutat o afirmat a 

la conclusió.  

En conseqüència de l’estructura del podcast, el to havia de ser més formal, ja que no 

és de tipus conversacional sinó narratiu. Ara bé, no es tracta d’un to estrictament 

formal, pel fet que no em sento a gust produint quelcom tan seriós. El to on s’inscriu 

“Ja és hora” es troba entremig d’allò prudent i reflexiu, perquè és narratiu, però també 

informal, en tant que vol tenir una pinzellada despreocupada i atrevida. 
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4. Pla de comunicació 
4.1 Difusió del podcast 

4.1.1 Plataformes on compartir el podcast 

El Digital News Report de 202115 exposa les aplicacions més utilitzades per escoltar 

podcasts a Espanya. Les tres apps amb més afluència d’oients són: Youtube (27%), 

iVoox (20%) i Spotify (18%). En quart lloc, es troba Google Podcasts (16%) i, en 

cinquè lloc, amb un 10% les webs dels mateixos podcasts. 

16 Youtube no té un espai dedicat només als àudios, 

sinó que comparteix els continguts com a vídeo 

podcasts17. Aquests enregistraments no només 

tenen àudio sinó que també vídeo. Per la creació 

de podcasts conversacionals són una molt bona idea per acompanyar, ja que 

permeten a l’oient seguir la conversa visualment, posant cares als podcasters i veient 

les seves expressions quan parlen. En canvi, pels podcasts narratius, els quals no 

poden estar gravats en directe perquè tenen una gran feina de postproducció, aquesta 

variant dels vídeo podcasts, no es pot realitzar. Per tant, la idea de penjar el meu 

podcast a Youtube queda descartada, perquè l’única manera de fer-ho seria posant 

una imatge fixa durant tot el transcurs del format sonor i perdria la gràcia que té 

compartir els podcasts a Youtube. 

18 iVoox és la segona aplicació més utilitzada a Espanya. 

La plataforma té més d’un milió de podcasts 

emmagatzemats, entre els quals hi ha en català. Pujar un 

podcast a iVoox és molt senzill19, només s’ha de crear el programa i pujar els capítols 

directament en ell. No són necessaris programaris pont agregats al RSS per pujar-

 
15 DigitalNewsReport.ES. (2021, 22 junio). El consumo de pódcast en España permanece estable | 
Digital News Report España 2021. Reuters Institute. https://www.digitalnewsreport.es/2021/el-
consumo-de-podcast-en-espana-permanece-estable/  
16 Logotip de Youtube.  
17 Adeva, R. (2022, 18 febrero). Cómo escuchar cualquier canal, vídeo o lista de reproducción de 
YouTube como un podcast. ADSLZone. https://www.adslzone.net/como-se-hace/youtube/escuchar-
canal-lista-podcast/  
18 Logotip iVoox. 
19 iVoox Podcasters. iVoox. https://podcasters.ivoox.com/#/onboarding/new#2  
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los, com és el cas de Spotify. iVoox permet monetitzar el contingut a la web de dues 

maneres: amb donacions dels oients o creant continguts de pagament.  

20
 La tercera més utilitzada és Spotify. La 

plataforma és l’aplicació de música més 

descarregada a Espanya. Cal destacar, que l’espai 

on s'emmagatzemen totes les cançons, és el 

mateix pels podcasts. Això vol dir que Spotify és una bona app on penjar els podcasts 

perquè molts possibles oients ja la tenen descarregada per sentir música.  

Pujar un podcast a Spotify és més complicat que a iVoox21, perquè no pots penjar 

directament l’àudio a l’aplicació. D’entrada et demana que el pugis mitjançant una font 

RSS, com Acast, Anchor, Audioboom o Podiant, perquè després enllacis aquesta font 

a un formulari en la versió de Spotify for Podcasters. Una vegada fet això, et verifiquen 

l’enllaç de la font RSS i el mateix podcast. La monetització a la plataforma també és 

complicada, ja que només es pot mitjançant publicitat i fins al moment només es 

permet a podcasts exclusius o originals de la plataforma. 

Tot i la complexitat per pujar un podcast a la plataforma i la dificultat per monetitzar-

lo a llarg temps, penjar el meu podcast a Spotify és una bona idea perquè és un bon 

espai on guanyar oients, ja que, com comentava, té un gran nombre de descàrregues 

diàries.  

22 Google Podcasts és la quarta aplicació més utilitzada a l’estat 

espanyol per sentir podcasts. La plataforma en té una gran 

quantitat, i sobretot, una gran varietat, té un mercat segmentat 

molt abundant. Per la cosa que més es caracteritza Google 

Podcasts és per la seva personalització, ensenya als seus 

usuaris els programes que els seus algoritmes consideren que 

seran del seu gust. Els passos a seguir per penjar el podcast a Google Podcasts són 

 
20 Logotip Spotify. 
21 Spotify. Spotify for Podcasters. https://support.spotifyforpodcasters.com/hc/es-
mx/articles/360043487932--C%C3%B3mo-agregar-tu-podcast-a-Spotify-  
22Logotip Google Podcasts. 
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molt semblants als de Spotify23, ja que també demana una font RSS com a pont per 

penjar-lo a la plataforma.  

De moment, Google Podcasts no té la capacitat de monetitzar els seus continguts, ni 

amb anuncis ni amb ingressos directes. El que sí que funciona molt bé és que els 

podcasts que estan pujats a Google Podcasts estan millor posicionats a Google que 

els que no hi són. Per tant, tot i que a curt termini no es podria monetitzar el meu 

podcast, penjar-ho en aquesta plataforma sí que m’ajudaria a posicionar-me millor a 

les cerques dels usuaris.  

4.1.2 L’elecció: on pujar “Ja és hora” 

Per les característiques que presenta cada plataforma i per ser les més utilitzades a 

Espanya per escoltar podcasts, “Ja és hora” es publicarà a iVoox, Spotify i Google 

Podcasts. 

Es penjarà a iVoox per la facilitat que té per crear nous podcasts i formar part de la 

comunitat de podcasters. També per la possibilitat de monetitzar el meu projecte en 

el futur i perquè tenen mercat pels productes en català. 

A Spotify es penjarà per la seva capacitat d’arribar a més públic. Tot i la complexitat 

de penjar el podcast a la web, per les fonts RSS, és una plataforma amb moltes 

descàrregues diàries, no penjar el podcast allà seria perdre l’oportunitat de tenir més 

oients.  

Una vegada aconseguit el codi de font RSS, serà més fàcil penjar-lo a altres llocs com 

Google Podcasts. Per això, també el penjaré en aquesta plataforma. L’aplicació em 

permetrà tenir un millor posicionament a la xarxa, i, òbviament, més oients, ja que es 

podrà sentir en una web més.  

4.2 Comunicació a les xarxes socials 
4.2.1 Referents de la competència a les xarxes socials 

Abans de posar en marxa les idees que tinc per les xarxes socials de “Ja és hora”, he 

volgut tenir present els referents al panorama del podcast nacional i internacional, per 

 
23Publicar un podcast a Google. Google Podcasts. https://support.google.com/podcast-
publishers/answer/10315648?hl=ca  
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veure com les tenen desenvolupades ells. Així doncs, he investigat sobre les webs, 

les xarxes socials i la definició de la marca dels següents cinc podcasts: 

24 De eso no se habla és un podcast fet per l’escriptora 

i documentalista Isabel Cadenas Cañón. És un podcast 

narratiu que barreja la crònica, el reportatge i el 

documental per parlar sobre els silencis col·lectius i 

individuals.  

Aquest podcast té perfil a Twitter, Instagram i Facebook. A Twitter és on més 

moviment tenen, ja que tot i que el podcast està parat des de l’estiu passat, allà han 

continuat publicant altres coses quan han fet petites feines o hi ha algun esdeveniment 

important. En canvi, a Facebook i a Instagram estan parades, només publiquen quan 

hi ha capítols nous.  

És interessant que a les portades de Facebook i a Instagram aparegui la seva imatge 

gràfica, però també els llocs on se les pot sentir. És un element important, que aplicaré 

a les meves xarxes.  

De eso no se habla té una pàgina web pròpia on es poden sentir els capítols del 

podcast, conèixer a l’equip i el projecte, i contactar amb elles. També apareixen les 

plataformes on escoltar el podcast. L’apartat de contactar amb elles és molt 

interessant perquè els oients poden comunicar les seves històries sobre els silencis, 

per tal que es publiquin en el següent capítol.  

25
 Solaris de Jorge Carrión és un podcast sobre 

qüestions relacionades amb la tecnologia i té un perfil 

completament diferent de l’anterior.  

En aquest cas, no es diferencien les xarxes socials del 

podcast amb les del periodista, ja que el producte sonor 

no té les seves pròpies. És a dir, la marca és en Jorge 

Carrión, i tot s’inscriu en el seu perfil i persona. Per tant, tot el que es publica sobre el 

podcast, ho fa ell des de les seves xarxes. Cal esmentar que tampoc té pàgina web i 

 
24 Logotip De eso no se habla de Isabel Cadenas Cañón.  
25 Logotip Solaris de Jorge Carrión. 
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que possiblement és perquè publica a Podium Podcast, i són ells qui porten la gestió 

i la distribució dels capítols.  

Aquesta tècnica per fer de la marca del podcast el periodista és positiva perquè acaba 

construint-se el treball a partir de la veu d’un especialista en informació. No obstant 

això, cal tenir en compte, que aleshores no es diferencia l’un de l’altre i sempre van 

units, en les coses bones i en les dolentes.  

26 Amb Wind of Change de Patrick Radden Keefe passa 

el mateix, la marca és el periodista i no el mateix podcast. 

El producte sonor explica la història de l’origen de la 

cançó Wind of Change de Scorpion i ho fa des de la 

plataforma Crooked. Igual com amb Solaris, la plataforma 

s’encarrega de la distribució, i, per tant, no té web pròpia.  

A l’instagram i al Twitter de Patrick Radden apareixen les informacions relatives a les 

publicacions del podcast, però no hi ha cap lloc específic de la marca del podcast. 

També és probable que això sigui perquè l’autor és escriptor a The New Yorker, i això 

dona prou renom per a aprofitar-se de la seva imatge personal per donar publicitat al 

seu producte sonor. 

27
 Serial de Sarah Koenig és un dels podcasts més sentits 

d’arreu del món. Es divideix en tres temporades, cadascuna 

sobre una història diferent: la primera sobre un assassinat, la 

segona sobre l’empresonament d’un soldat, i la tercera sobre 

casos del Centre de Justícia de Cleveland. Serial va ser comprat 

el 2020 per The New York Times.  

El podcast compta amb una web pròpia on apareixen totes les temporades i capítols. 

A més, a la web es dona contingut exclusiu per complementar el podcast: cartes dels 

testimonis, mapes, plànols dels edificis que descriu i també línies del temps. Aquests 

elements són molt interessants i donen una altra mirada al format del podcast, on no 

 
26 Logotip Wind of Change de Patricj Radden Keefe. 
27 Logotip Serial de Sarah Koenig.  
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tot es queda en l’àudio, sinó que transgredeix d’ell.  Això és molt interessant i seductor 

pels oients, per tant, ho aplicaré a la web de “Ja és hora”.  

Serial té com a principals xarxes socials: Facebook, Instagram i Twitter, on publica 

molt sovint sobre els seus capítols. Sorprenentment, també té perfil a Tumblr, una 

xarxa social que abans es tenia més present però en l’actualitat no tant. Aquí es 

publiquen vídeos i imatges amb textos extrets dels capítols. 

28 S-Town de Brian Reed és un podcast de The New York 

Times sobre un assassinat a Alabama. La imatge de la 

marca de S-Town està molt treballada, visualment és 

boníssima. A la seva web trobem tots els capítols 

conjuntament amb les seves transcripcions. Un element 

molt interessant per les persones que no entenen un nivell 

d’anglès suficient per seguir tot el podcast, perquè així 

poden anar-lo escoltant mentre el llegeixen. També, li permet arribar a un públic amb 

problemes d’escolta.  

A la web hi ha un apartat que parla sobre el podcast i les persones que hi participen. 

També un per contactar directament amb ells per donar opinió, aportar testimoni als 

casos o el que l’oient vulgui. Un apartat que m’ha cridat l’atenció com a creadora del 

podcast “Ja és hora” és que hi ha un espai amb els crèdits a totes les cançons que 

apareixen en el programa. Així poden fer les cites per escrit adequadament.  

Les xarxes de S-Town estan força oblidades, tant Facebook, com Twitter i Instagram. 

Cal dir que el podcast es va publicar el 2017, però sent propietat de The New York 

Times, és estrany que no es publiqui res, encara que sigui com a recordatori. Això sí, 

en les publicacions anteriors hi ha esments constants al material del podcast: proves, 

testimonis… però també promocions dels capítols nous.  

4.2.2 El perfil a la xarxa 

Una vegada analitzades les xarxes socials d’alguns dels podcasts de la competència, 
he decidit que “Ja és hora” tindrà una web i un perfil a Twitter. 

 
28 Logotip S-Town de Brian Reed. 
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Twitter és la xarxa social informativa per excel·lència, la majoria dels mitjans en tenen, 

i els cinc podcasts que he analitzat també. La xarxa permet pujar fotos, vídeos i text 

de manera complementària i individual, sense dependre sempre de les imatges, com 

és el cas d’Instagram. D’altra banda, a Espanya, Facebook està molt dirigit a un públic 

major de 40 anys, i com el meu podcast és també pels joves, opto per no crear un 

compte a Facebook. Per tant, l’única xarxa social on “Ja és hora” tindrà perfil, és 

Twitter.  

Pel que fa a la web, després d'observar les dels altres cinc podcasts, en crearé una 

per tal d'ampliar el contingut del podcast i per compartir i escoltar els capítols 

directament allà. A més, segons les dades extretes del Digital News Report de 2021 

de Reuters Institute, a Espanya el 10% dels oients de podcast ho fan directament des 

de la web d'aquests. Una raó més per crear la web, per tenir més oients que escoltin 

el podcast. 

4.2.2.1 Web 

La web29 està dividida per seccions, a cada una hi ha una imatge diferent. Totes elles 

formen part de la imatge gràfica del podcast. Per tant, en la seva suma fan la portada 

de la web. 

A l’inici apareix el nom del podcast i a continuació el capítol més nou. A sota 

apareixeran, en un futur, la resta dels capítols pujats. Després d’aquests es troba una 

explicació sobre el podcast en si. He escollit aquesta divisió per jerarquitzar de més 

important a menys. Encara que saber què és “Ja és hora”, és rellevant, ho és més 

que els oients escoltin els capítols. En la part superior dreta i a la central inferior 

apareix l’enllaç que direcciona a l’usuari al compte de Twitter.  

 
29 Ja és hora. (2022). Podcast. Wix. https://jaeshorapodcast.wixsite.com/jaeshora   
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Inici de la web de “Ja és hora”. 

 

Últim capítol a l’inici de la web. 

 

Llistat de capítols de la web. 
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Sobre “Ja és hora”, final de l’inici de la web.  

La següent secció són els capítols. Apareixeran tots en format de llista a la part 

inferior, i a la part superior el nom del podcast i els llocs on accedir-hi. En clicar a 

sobre el capítol es reprodueix automàticament l’àudio i surt la sinopsi del programa. 

 

Secció Capítols de la web. 

A continuació apareixen les entrevistes. Això és contingut exclusiu al qual només es 

pot accedir a la web. En aquesta secció hi ha un recull de les transcripcions totals de 

les entrevistes fetes durant el podcast. És a dir, hi ha més preguntes i respostes que 

les utilitzades al programa. 
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Secció Entrevistes de la web. 

 

Entrevistes de la Neus Molina i Paula Sánchez a la web. 

“El projecte” és la següent secció de la web. En aquest apareix la mateixa descripció 

que a l’inici de la web. Parla sobre la raó per la qual neix el podcast. A continuació 

d’això, apareix una fotografia de mi i la meva presentació. 
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Secció El projecte de la web. 

 

Presentació de la Laura Sánchez i Vila de la web. 

Finalment, l’última secció és el “Parlem?” un espai on poder obrir nous temes de crítica 

cultural i mantenir el contacte amb els oients. També s’utilitza per rebre consultes i 

dubtes sobre el podcast o per anunciar elements que es poden millorar. 
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Secció Parlem? de la web. 

4.2.2.2 Twitter 

El perfil de Twitter30 té com a imatge principal el logotip del podcast i de fotografia de 

portada, la imatge gràfica dissenyada per les xarxes socials. En el compte es 

comparteix tot el relacionat amb el podcast, des de la data de publicació del podcast 

o actualitzacions de les publicacions a la web, com dades que apareixen al producte 

sonor o cites dels entrevistats.  

 

Portada del Twitter de “Ja és hora”. 

 
30 Ja és hora (@jaeshora) | Twitter. Twitter. https://twitter.com/jaeshora   
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Tweet presentació del primer capítol.  

 

Fil de tweets dels enllaços per sentir el podcast a Spotify, iVoox i Google Podcast.  
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5. Desenvolupament del pilot 
5.1 Referents i competència 

A continuació hi ha un recull dels més de trenta podcasts que he sentit durant la 

realització del Treball de Final de Grau. Tots ells es relacionen d’una manera o d’un 

altre amb la temàtica de “Ja és hora”, alguns són narratius, com el meu podcast, i 

altres són de tipologia conversacional, però parlen de cultura. Escoltar-los ha estat 

d’ajuda per saber quins elements volia incloure en el podcast, i quins no. També per 

aprendre d’un món amb una gran varietat de propostes sonores.   

En l’entrada de cada podcast analitzat he remarcat els elements que m’han semblat 

més interessants per la meva producció. Els que més m’han agradat, per la seva 

proposta, la utilització dels efectes sonors o la temàtica, estan marcats amb una 

estrella. Per mi són els més interessants. 

1. Ràdio Primavera Sound 

1.1. Ciberlocutorio (Andrea Gumes i Anna Pacheco) 
https://www.primaverasound.com/es/radio/shows/ciberlocutorio  

“Ciberlocutorio” és un podcast de Ràdio Primavera fet per l’Andrea Gumes i l’Anna 

Pacheco. És un programa de tipus conversacional on s’aborden tota mena de temes 

actuals des de la seva mirada i experiència.  

“Ciberlocutorio” és normalment en castellà, però també tenen peces en català. Han 

treballat al Serializados Fest. En aquest darrer cas, han tractat temes extrets de 
sèries com “Valeria”. És interessant la frescor i la temàtica de “chat entre amigues” 

que fan. El tractament dels episodis des de la seva mirada és molt ric, aporten 

opinions de tota mena.  

1.2. Gent de Merda (Clàudia Rius, la Paula Carreras, la Rita Roig i 
l’Ofèlia Carbonell) 
https://open.spotify.com/episode/7bIFuwLAmJnxuU6GbfOIZT?si=ae78

42fde61649af&nd=1  

“Gent de Merda” és un podcast en català que acull molts temes diferents entre els 

més de 100 capítols. El producte es construeix envers una taula rodona on la Clàudia 

Rius, la Paula Carreras, la Rita Roig i l’Ofèlia Carbonell conviden a veus de diferents 
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entorns a conversar sobre temes actuals. En els darrers capítols han tret temes 
culturals, com la música, les sèries de les plataformes, l’òpera o els còmics, per 

conversar sobre elements que criden l’atenció d’aquestes arts. “Gent de Merda” no 

conserva la construcció que pretenc fer en el meu podcast, però fan un tracte molt 

dispers i fresc sobre temàtiques que sí que m’interessen.  

Entre el seu equip de locutores, hi ha tres periodistes: la Clàudia Rius és cap de la 

redacció de Núvol, l’Ofèlia Carbonell és una de les seves columnistes estrelles i la 

Rita Roig va treballar també al mitjà. La quarta locutora, la Paula Carreras, és 

violoncel·lista. Totes elles han creat un producte cultural molt valuós per la llengua 

catalana, un podcast sense filtres que parla de tot allò que pensen.  

1.3. Pop y muerte (Kiko Amat i Benja Villegas) 
https://www.primaverasound.com/es/radio/shows/pop-y-muerte  

“Pop y muerte” de Kiko Amat i Benja Villegas és molt recurrent pel que fa a la 

temàtica. Relaciona temes de la indústria musical i la vida dels seus músics, amb la 

mort, el suïcidi i les drogues. El producte de Ràdio Primavera Sound, tot i estar 

construït en una taula rodona en forma de col·loqui, té semblances amb el producte 

que jo vull construir: relacionar temàtiques del món cultural amb temes d’interès i 

crítica social.  

Un podcast sense filtres, on es nota que hi ha molta documentació darrera: 

biografies, música, revistes especialitzades i, sobretot, dades frikis. Deixen obertes 

moltes teories dubtoses, però interessants i força debatudes en la indústria musical. 

Fan un treball de postproducció correcte: puntualment hi ha efectes sonors i música. 

El millor és la sintonia casolana que obre el podcast.  

2. Ràdio Ambulante 

2.1. El hilo (Eliezer Budasoff i Silvia Viñas)  https://elhilo.audio  

“El hilo” de Eliezer Budasoff i Silvia Viñas és una glopada d’aire fresc per Amèrica 

Llatina. El podcast es desenvolupa a partir de la notícia més destacada de la setmana, 

la qual amplien per tenir una explicació amb més context i anàlisi. “El hilo” dona 

l’oportunitat als seus oients d’escoltar informació sense censura en un territori on 

això és gairebé impossible.  
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Un dels capítols que destaco és “Sonríe, Jesús te ama: una iglesia LGTBIQ+ en un 

Brasil de Bolsonaro”. La temàtica del podcast és molt interessant en el nínxol on 

s’inscriu, dona l’oportunitat d’informar a uns oients que no tenen la capacitat de 

consumir informació sense filtres. És un projecte valent de molt valor.  

3. Podium Podcast 

3.1. Solaris (Jorge Carrión) ⭐ 

https://www.podiumpodcast.com/solaris/sobre-el-programa  

L’escriptor Jorge Carrión és la veu de “Solaris”, uns assajos sonors que pregunten i 

responen sobre tot allò relacionat amb la tecnologia, des d’algoritmes fins a física 

quàntica. 

És molt interessant l’ús de la intel·ligència artificial que fa. Hi ha una veu que 

l’acompanya durant tot el podcast que s’ha creat amb un ordinador. Gràcies a aquesta 

eina la linealitat del relat és diferent, no només és una sola veu, però sí una única 

persona. Els temes estan molt ben tractats. Té un nínxol molt específic, però a l’estar 

explicat de manera tan planera, no és difícil introduir-te en aquest. Utilitza la música 

com a fil conductor i els efectes sonors per destacar certs temes.  

3.2. Saldremos mejores (Nerea Pérez de las Heras i Inés Hernand) ⭐ 

https://www.podiumpodcast.com/saldremos-mejores/temporada-1/  

“Saldremos mejores” de Nerea Pérez de las Heras i Inés Hernand és un podcast que 

analitza, amb gràcia, l’actualitat diària. Elles parlen de temes actuals, polítics i 
econòmics, de manera molt informal, en una conversa entre dues dones. Tot i que 

el to és molt despreocupats, es veu molt treballat el contingut, saben del que parlen, 

i gràcies a això tenen aquest crèdit artístic còmic. Es defineixen obertament 

d’esquerres.  

En sentir el podcast t'adones que la seva estructura és molt semblant a la d’un 

informatiu. A més, la música i els efectes sonors acompanyen, ja que l’editorial amb 

un TN és molt propera. Tot i això, la seva informalitat trenca tota semblança amb un 

informatiu de ràdio o televisió. És una proposta rica, però sobretot molt bona per 

informar-se des de l’entreteniment.  
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3.3. Estirando el chicle (Carolina Iglesias i Victoria Martín) 
https://www.podiumpodcast.com/estirando-el-chicle/  

“Estirando el chicle” és un podcast d’entreteniment que neix de la necessitat de la 

Carolina Iglesias i la Victoria Martín de criticar tot allò que les indigna. Cada setmana 

publiquen un nou capítol sobre un tema concret, el qual acompanyen amb les seves 

experiències, els debats i les anècdotes més surrealistes que una es pot imaginar.  

Els capítols són molt informals, es desenvolupen a partir d’una taula rodona entre les 

dues locutores i una convidada. Les veus visitants acostumen a ser sempre dones, 

força famoses, cal dir. Entre les últimes està l’Ana Milán, la Sofía Cristo, l’Edurne o 

l’Ingrid García-Jonsson. Pel que fa a la postproducció, és molt escassa, els efectes 

sonors són molt puntuals. Amb la música passa el mateix, de fet, no tenen ni sintonia 

d’entrada. Amb la falta d’aquests elements, un capítol de més d’una hora hauria de 

fer-se etern, però no és el cas. La manera de parlar, els temes que tracten, les 

entrevistes i les anècdotes que aporten, fan que els capítols es passin volant.  

4. 5W 

4.1. Audioserie: los locos de la censura (Gabriel Alejandro Laínez i 
Gernan Andino) https://www.revista5w.com/podcast/audioserie-los-

locos-de-cesura-7903  

“Audioserie: los locos de la censura” narren la crònica de llarga distància d’un grup de 

joves que es va enfrontar a les pandilleros d’Hondures. El tema és interessant, com 

diuen des del mitjà “és una història petita, amb una gran explicació”. Aporten un bon 

context i les veus dels testimonis. És interessant la recol·lecta de sons que utilitzen 

com a efectes sonors, ja que els han captat ells mateixos mentre gravaven el 

podcast. Això aporta un valor afegit al projecte. 

5. Binge. Audio Project 

5.1. Les couilles sur la table (Victoire Tuaillon) 
https://www.binge.audio/podcast/les-couilles-sur-la-table  

“Les couilles sur la table” de Victoire Tuaillon obre un nou debat, en francès, sobre la 

masculinitat. És un podcast feminista que discuteix sobre les diferents qüestions 

d’aquesta construcció social, la masculinitat, a partir de les vessants que aporten els 
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seus convidats. Tracta una temàtica que gairebé sempre s’explica des de la mateixa 

mirada feminista: la masculinitat fràgil. No obstant això, la Victoire Tuaillon la tracta 

des de tots els punts de vista que aconsegueix representar i debatre amb els diferents 

perfils dels seus convidats. És un projecte molt original, una nova manera de veure la 

masculinitat. El seu lema és “Parce qu’on ne naît pas homme, on le devient”.  

Pel que fa a la postproducció, és força bàsica. El programa treballa l’edició amb 

músiques i alguns efectes sonors, però no destaca per res en concret en aquest sentit. 

La seva proposta de valor resta en el tractament temàtic.  

6. France Inter 

6.1. Le code a changé (Xavier de La Porte) 
 https://www.franceinter.fr/emissions/le-code-a-change  

“Le code a changé” de Xavier de La Porte parla de temes relacionats amb la 

tecnología. El podcast utilitza els efectes sonors de manera molt acurada, estan 

constantment presents i ajuden a l’oient a endinsar-se en els capítols. També posa 

música de fons, que va variant segons el canvi de temes.  

Hi ha una veu femenina que aporta les traduccions de les declaracions en altres 

idiomes. És un bon recurs per introduir les versions originals de pel·lícules, obres de 

teatre, etc. que estiguin en un altre idioma. Em sembla un element molt bo per aportar 

altres veus al podcast que trenquin amb la linealitat d’una sola. 

6.2. Yamanote (Marie Palot) 
https://www.franceinter.fr/emissions/yamanote  

“Yamanote” de Marie Palot et transporta a línia de metro de Yamanote de Tokio. A 

cada parada on baixa Palot és un tema nou relacionat amb la cultura del manga 

animat. Per exemple, en el capítol “Manga et culture urbaine” introdueix el tema de 

l’art nipone amb efectes sonors i música relacionats.  

El podcast gira envers una taula rodona amb experts del món. Hi ha moments en les 

intervencions dels convidats que introdueix una música de font molt suau, com per fer 

destacats que li serveixen també per tancar blocs temàtics. Un element molt ben 

utilitzat i clau per poder destacar fragments.  
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6.3. ¿Hola Olma? Ici Thomas Pesquet (Thomas Pesquet): 
https://www.franceinter.fr/emissions/allo-olma-ici-thomas-pesquet  

“Hola Olma? Ici Thomas Pesquet” és un podcast sobre ciència que utilitza la 

intel·ligència artificial per connectar amb Thomas Pesquet, des de l’Estació Espacial 

Internacional.  És un treball molt curiós per produir un podcast que travessa fronteres, 

fins a arribar a l’espai. El so de fons transporta a l’oient a aquest ambient galàctic i 

l’endinsa en la realitat que el podcast vol.  

7. Crooked Media 

7.1. Wind of Change (Patrick Radden Keefe) ⭐ 

https://crooked.com/podcast-series/wind-of-change/  

El podcast del periodista Patrick Radden tracta l’origen de la cançó Wind of Change, 

una balada de poder de la Segona Guerra Mundial i posterior. El programa investiga 

sobre l’origen de la cançó, ja que es dubta que fossin Scorpions els creadors, i no la 

CIA.  

La seva producció està plena de cançons del grup Scorpions, perquè tracta 

directament d’ells, però també de la història que va envoltar el moment on va sorgir la 

cançó. El podcast fa un reportatge d’investigació molt acurat, i tot i que la veu d’en 
Patrick Radden sigui l’única que relata, va aportant talls d’entrevistes, cançons, 

veus dels seus amics, i petites declaracions que grava als carrers, que en la seva 

suma, construeix un producte molt atractiu.  

És molt interessant la idea de començar els podcasts amb petites introduccions que 

situen a l’oient als espais on narra els capítols: Kiev, Moscú, Nigeria… cada un el 

comença de manera diferent, però a tots hi ha una contextualització.  

8. The New York Times 

8.1. 1619 (Nicole Hanna-Jones)  
https://www.nytimes.com/2020/01/23/podcasts/1619-podcast.html  

Al podcast “1619” de Nicole Hanna-Jones s’explica la història d’esclavisme d’un 

vaixell que va portar a persones africanes a la colònia anglesa de Virginia l’agost de 

1619. El podcast utilitza els silencis molt regularment, a vegades provoca una mica 
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de pesadesa, però en altres funciona molt bé. La música que empra lliga molt 

adequadament amb allò que es narra. També fa ús d’efectes sonors, en gran part 

relacionats amb l’aigua, per la relació amb el transport dels esclaus de la història.  

8.2. Serial (Sarah Koenig)  https://serialpodcast.org/season-one  

“Serial” de Sarah Koenig és un podcast d’investigació de tres històries de no ficció. La 

primera temporada relata l’assassinat de Hae Min Lee al 1999, la segona temporada 

el cas del sergent Bowe Bergdahl, un soldat de l'exèrcit estatunidenc que va ser 

detingut durant cinc anys pels talibans. L’última temporada explora els casos dins del 

complex del Centre de Justícia de Cleveland.  

El podcast de Sarah Koenig és un dels més famosos arreu del món, va ocupar el lloc 

número 1 a iTunes abans del seu debut, i es va mantenir en aquest lloc durant vàries 

setmanes.  

“Serial” aporta unes històries basades en fets reals, molt ben documentades; hi ha 

moltes aportacions de les declaracions dels judicis. El to de la seva veu és adequat 

per la narració. Pel que fa a l’edició, utilitza música en 2P per quan ha de 

contextualitzar. En alguns moments que la introdueix és quan ella ha de parlar més 

estona, juga amb els silencis a la música. També hi ha efectes sonors que ajuden a 

construir el relat al detall.  

8.3. S-Town (Brian Reed) https://stownpodcast.org ⭐  

“S-Town” de Brian Reed és un podcast estatunidenc que neix de les mateixes mans 

que els podcasts “Serial” i “The American Life”. És un producte sonor que treballa el 

periodisme d’investigació d’una manera excepcional. La imatge de la marca està 

molt ben construïda visualment. “S-Town” té una pàgina web on explica i presenta 

tots els episodis mentre que crea un espai bonic. El podcast té un element 

diferenciador molt bo: té transcripcions dels seus episodis, els quals es poden 

traduir a altres llengües. Això permet que persones d’arreu puguin sentir el podcast 

mentre que el llegeixen.  

“S-Town” té una construcció molt rica. Tot comença explicant com s’arregla un 

rellotge antic, com és de complicat saber què ha passat, quines peces han pogut faltar 

i s’han arreglat malament en el passat. Això acaba lligant-se amb en John B. 



 

Ja és hora: crítica cultural en format de podcast – Laura Sánchez i Vila 40 

McLemore, un restaurador de rellotges antics que li demana a en Brian Reed que 

l’ajudi a resoldre un assassinat. És molt interessant la manera de lligar una 

introducció, que en un principi sembla que res tingui a veure, amb una mort violenta, 

però que després entens que és el principi de tot. 

8.4. The Jungle Prince (Ellen Barry)  ⭐ 

https://open.spotify.com/show/0jyu7WRJLq6EakTZT7Qxa6  

“The Jungle Prince” és la història de la família reial d’Oudh. La periodista Ellen Barry 

presenta la investigació dels últims monarques musulmans xiïtes de l’Índia. Després 

d’una gran investigació aconsegueix apropar-se a la història i la narra d’una manera 

molt atractiva. Fa un ús dels sons molt acurat, constantment crea nivells de música. 

Hi ha instants que se sent la seva veu en 1P i en 2P conviuen dos sons més: la música 

i el so ambient dels llocs on es troba. Tot i la quantitat de diferents fonts sonores, totes 

tenen un espai molt definit i aconsegueixen entendre’s totes i cada una sense que 

s’escolti només soroll. És un treball excel·lent, el tracte tècnic sonor és magnífic.  

The New York Times té un destacat a la seva pàgina31 web sobre la història de “The 

Jungle Prince”. En aquest cas està escrita i documentada amb imatges i vídeos del 

reportatge. És un complement molt bo. D’una banda, els oients poden anar a informar-

se amb més detalls, i d’altra, les persones que tenen dificultats d’escolta poden llegir-

ho. També, persones amb altres llengües poden traduir-ho. 

8.5. Caliphate (Rukimi Callimachi) 
https://www.nytimes.com/interactive/2018/podcasts/caliphate-isis-

rukmini-callimachi.html  

“Caliphate” de Rukimi Callimachi ha estat retractat pels errors periodístics32 que ha 

tingut en la seva producció i creació. Tot i això, és un relat molt interessant de l’Estat 

Islàmic i la caiguda de Mosul (2014). En tot moment hi ha diverses veus, la de la 

periodista, la dels entrevistats i les declaracions. També destaquen els sons que 
utilitzen per posar en context a l'oient, s’arriben a sentir explosions i armes, hi ha 

 
31 Barry, E. (2020, 24 gener). The Jungle Prince of Delhi. The New York Times. 
https://www.nytimes.com/2019/11/22/world/asia/the-jungle-prince-of-delhi.html  
32 Tracy, M., Robertson, K., & Hsu, T. (2020, 19 desembre). ‘Caliphate’, el premiado podcast del 
Times, no cumplió con sus altos estándares periodísticos. The New York Times. 
https://www.nytimes.com/es/2020/12/18/espanol/negocios/califato-podcast-new-york-times.html  
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moments que transporten a situacions de pressió i estrès de la realitat dels atacs 

islàmics que relaten.  

9. Vox Media 

9.1. Criminal (Phoebe Judge i Lauren Spohrer) 
https://thisiscriminal.com/episodes  

“Criminal” es defineix com un podcast “sobre el verdader crimen”. Aquest producte 

sonor explica històries de persones que han fet el mal o han fet mal a algú altre. 

“Criminal” és un dels podcasts més populars del món.  

Phoebe Judge i Lauren Spohrer viatjen pels Estats Units per entrevistar a persones 

que les puguin aportar girs a les seves històries. A vegades també fan programes on 

the road per explicar els relats en viu. No utilitzen gaires efectes sonors, només 

música en 2P. També cal destacar que, entre els capítols que he escoltat, només es 

troben dues veus, la d’en Lauren Spohrer i la de la Phoebe Judge; tot i això, no és 

dens, hi ha un bon seguiment. També aporten les transcripcions dels capítols, però 

en aquest cas no tenen opció de traducció.  

10. iHeart 

10.1. Stuff You Should Know (Josh Clark i Chuck Bryant) 
https://open.spotify.com/show/0ofXAdFIQQRsCYj9754UFx  

“Stuff you Should Know” és una producció d’iHeart que tracta una gran diversitat de 

temes: des del satanisme, fins als Premis Nobel de la Pau. En Josh Clark i en Chuck 

Bryant tenen una conversa molt despreocupada tractant els temes de cada capítol. 

És interessant la diversitat temàtica que tenen. Els episodis del podcast duren al 

voltant d’una hora on tota l’estona hi ha les dues veus sense cap mena de música de 

fons, ni tampoc separacions dins del capítol amb efectes sonors o altres. Depenent 

del tema, a vegades es fa massa llarg.  

11. Chicago Public Media 

11.1. This American Life (Ira Glass) 
https://www.thisamericanlife.org/recommended/new-to-this-american-

life  
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“This American Life” és el podcast més escoltat de tots els Estats Units, amb més de 

2.2 milions d’oients a la setmana. És un producte sonor força interessant perquè tracta 

històries completament diferents, que fan que el consumidor senti que està escoltant 

un trosset de la intimitat d’algú.  

La qualitat de l’àudio és molt bona, se sent net i molt acurat. La utilització de la 

música és molt adequada. Els temes també estan tractats amb sensibilitat, hi ha 

moltes històries diferents i totes tenen un espai important en el producte.   

12. Sirius XM 

12.1. 99% Invisible. (Roman Mars) https://99percentinvisible.org/episodes/  

“99% Inivisible” és un podcast narratiu que parla sobre l’arquitectura i el poder del 

disseny. El producte sonor de Mars està comprat per Sirius XM, i ha estat guardonat 

vàries vegades. També té un llibre titulat “The 99% Invisible City” que ha arribat a ser 

dels més venuts del The New York Times.  

El podcast de Roman Mars empra la música i els talls de films, entrevistes i informació 

audiovisual de manera molt acurada. Aquesta utilització sonora provoca que l'oient 

estigui pendent en tot moment d’allò que sent. En els seus episodis porta veus 

relacionades amb el tema que ha de parlar, hi ha varietat i bones explicacions.  

13. Gimlet Media 

13.1. Reply All (Alex Goldman i Emmanuel Dzotsi) 
https://gimletmedia.com/shows/reply-all  

“Reply All” d’Alex Goldman i Emmanuel Dzotsi reuneix històries sobre temes actuals 

relacionats amb la tecnologia i la societat. Segons ells, narren relats sobre com les 

persones donen forma a Internet i com Internet les dona a elles. Tot i ser una temàtica 

específica sobre tecnologia, és molt fàcil de seguir.  

El podcast té una construcció interessant perquè té dues veus fixes, la d’en Alex 

Goldman i la d’en Emmanuel Dzotsi, a més de les entrevistades i entrevistats. Amb 

totes té una narratologia molt fàcil de seguir. A més, utilitza música i efectes sonors 

sovint i això ajuda amb l’escolta.  

 



 

Ja és hora: crítica cultural en format de podcast – Laura Sánchez i Vila 43 

14. Wondery 

14.1. Dr. Death (Lauren Beil)  ⭐ https://wondery.com/shows/dr-

death/episode/5012-three-days-in-dallas/  

“Dr. Death” de Lauren Beil és un podcast sobre males praxis de metges. La primera 

temporada és sobre un neurocirurgià de Dallas, en Christopher Duntsch, la segona 

temporada tracta sobre el doctor Fata, i la tercera del doctor Paolo Macchiarini. Té 

una narració molt ben treballada i documentada. Amb la primera temporada GQ 

Magazine33 va dir que era “el podcast més aterridor de l’any”, i amb la segona 

temporada Lauren Beil va guanyar el premi Ambies 2021 al “Millor podcast de crim 

verdader”. 

El podcast explica les històries no fictícies com si fos cine, hi ha efectes sonors que 

et transporten als hospitals, i música que crea tensió mentre ho sents. Té una 
construcció sonora molt ben treballada, transporta a l'oient als quiròfans, a la 

preocupació dels malalts afectats i a les situacions esgarrifoses. 

15. Stitcher 

15.1. Bear Brook (Jason Moon) https://www.stitcher.com/show/bear-brook  

“Bear Brook” és un podcast sobre el cas d’un assassí en sèrie. El 2015 Jason Moon 

va començar a investigar el cas de quatre persones assassinades a Allestown, New 

Hampshire. El 2017 les autoritats van revelar que la història era més gran d’allò que 

es pensava, i va ser aleshores quan Moon i el seu equip de la ràdio pública de New 

Hampshire van anar a investigar.  

El podcast es desenvolupa amb una narració cronològica molt interessant. Els 

oients van descobrint el cas juntament amb les proves i les explicacions d’en Jason 

Moon. En relació amb l’edició, té una gran qualitat i nitidesa pel que fa a l’àudio. A 

partir de la seva narrativa crea un ambient de tensió molt fort, però amb la música i 

els efectes sonors va a un altre nivell.  

 
33 Darby, L. (2018, 16 desembre). Dr. Death is the scariest podcast of the year. British GQ. 
https://www.gq-magazine.co.uk/article/dr-death-podcast-review  
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16. Produccions independents 

16.1. De eso no se habla (Isabel Cadenas, Laura Casielles, Vanessa 
Rousselot i Paula Morais) ⭐ 

https://open.spotify.com/show/2GXXx3CNGH7pOxIeH8ak7U  

“De eso no se habla” està dirigit per l’escriptora i documentalista sonora Isabel 

Cadenas Cañón. És un projecte que tracta històries de no ficció sobre els silencis, els 

col·lectius i els individuals.  

Cada capítol explica una història diferent. Hi ha temes molt interessants. Per 

exemple, “Una placa en mi pueblo” explica la història de les 11 de Basauri, un grup 

de dones que van jutjar per avortar el 1979. “Seis Barrotes” relata en primera persona 

la vida de les dones de la pressor de Zaballa, a Álava. Els hi donen un micro perquè 

detallin els seus dies en el centre penitenciari.  

El seu treball està molt acurat, pels temes que tracten, i la importància que es parli 

d’aquests silencis col·lectius. Hi ha també un gran treball de postproducció on 

s'inclouen els sons ambients de tots els llocs dels quals es parla. En tot moment 

l’oient se sent introduït en aquella realitat. I, per irònic que sembli, també treballen 

amb els silencis de la narració. “De eso no se habla” fa un treball periodístic exquisit.  

16.2. Truco o Trato (Víctor Lenore) 
https://open.spotify.com/show/7y60UAFgYi79S9qI8Zwx1i  

Víctor Lenore fa un recull de converses a “Truco o trato”. El podcast fa periodisme 

cultural a partir d’entrevistes a fons a convidats amb substància. No acaba d’agradar-

me el to del periodista, no ho sento com una construcció tècnica molt treballada. Tot 

i això, les preguntes que se li fan als convidats són interessants i elaborades, i 

lliguen amb temàtiques que s’associen amb les línies que jo vull construir.  

16.3. XRey (Álvaro de Cózar i Eva Lamarca) ⭐ 

https://open.spotify.com/show/43tAQjl2IVMzGoX3TcmQyL  

“XRey” d’Álvaro de Cózar i Eva Lamarca és una construcció de la vida del rei emèrit 

Juan Carlos I sense obviar els racons més foscos de la seva biografia. La segona 

temporada és sobre el seu successor, Felipe VI.  
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El podcast té una documentació exquisida que permet construir una producció 

bibliogràfica molt bona. Hi ha veus superinteressants que han participat en la vida 

del Rei, i que saben de qüestions que han quedat molt soterrades, per interessos 

polítics i econòmics. Les declaracions, dels entrevistats i de la família reial, aporten 

context i documentació al podcast. A més, hi ha una molt bona utilització dels efectes 

sonors que també ajuda a construir la idea sonora de la narració.  

16.4. El zoo de vidre (Andreu Gomila)  
https://open.spotify.com/show/3OAcrBTep1UeT6K3dyknc2  

“El zoo de vidre” és un podcast en català sobre el teatre i les arts escèniques de 

l’Andreu Gomila per al Temps de les Arts. El producte sonor és narrat pel periodista 

de crítica teatral Andreu Gomila que acosta el món dels escenaris als oients. Fa una 

anàlisi de la proposta teatral d’Europa, les temàtiques que més es representen, etc. 

Hi ha un molt bon tracte de la temàtica, però pel que fa a qüestions tècniques són 

força planes, no destaca res.  

16.5. WTF with Marc Maron (Marc Maron)  
https://open.spotify.com/show/6L47MDMO3xuN2XBed7miEI  

El podcast d'en Marc Maron "WTF with Marc Maron" crea un espai de converses on 

entrevista a actors, directors, escriptors, músics, comediants... gent d'arreu del món 

cultural per mantenir converses que escapen de la construcció formal que acostumen 

a tenir aquests perfils. El podcast es caracteritza per això, per oferir uns col·loquis que 

"els oients mai han sentit". 

La construcció sonora és força plana, ja que no té música de fons en gairebé cap 

moment. Tampoc efectes sonors, només un so nítid i la veu d'en Marc Maron i dels 

seus convidats. És un producte arriscat, perquè s'ho juguen tot en la qualitat de les 

seves converses, han de ser prou bones per a enganxar a l'oient, tant, que no trobi a 

faltar els altres elements sonors.  

5.2 El podcast: “Ja és hora” 
5.2.1 Pla de producció 

Darrere de cada treball periodístic hi ha un pla de producció, per això, abans de fer la 

meva prova pilot he hagut de treballar en tots els elements necessaris. Des de les 
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coses més bàsiques; com  l’estudi on gravar, fins a algunes de les més importants; 

els drets d’autor o saber a qui entrevistar. 

Per això, una de les parts que cal mostrar en el meu producte sonor, és justament tot 

allò que no es veu, però que s’emporta la gran part del temps. A continuació es troba 

el meu pla de producció en ordre cronològic, a mesura que he anat treballant totes les 

peces que han donat el resultat final del podcast.  

1. To i estructura: 

Abans de començar amb la creació del podcast, vaig fer una anàlisi dels productes 

sonors que ja estaven en el mercat per poder establir quins elements m’agradaven, i 

quins no, per incloure en el meu podcast. 

A partir d’això vaig decidir quin seria el to i una primera proposta de l’estructura de la 

prova pilot. En relació amb l’estructura, “Ja és hora” és un podcast narratiu. Això es 

deu a la qualitat que té aquesta tipologia, perquè permet a l’oient enfonsar-se en la 

seva narrativa i imaginar allò que se li descriu. M’agrada molt la idea del “viatge 

imaginari” que et permet el podcast narratiu, i per tant, aquesta és la primera decisió 

que vaig prendre sobre l’estructura.  

Seguidament, vaig escollir la manera de desenvolupar la introducció. Aquesta 

comença mostrant una història diferent a allò que explico a la resta del podcast.  No 

volia començar donant dades i informació directament. Per tant, vaig decidir que tots 

els episodis del podcast s’iniciarien amb petites històries externes, a vegades lligades 

amb el tema, i altres no, perquè l’oient es quedés atrapat des del primer moment.  

Pel que fa a la resta de l’estructura, volia que es desenvolupés de manera guiada per 

la meva veu, donant exemples i fent crítica del tema a tractar, mentre que es 

complementés amb les veus i els jutjaments de les persones convidades.  

La conclusió és la part més important de tot treball, ja que és la que tanca el projecte. 

Depenent de com sigui et pot deixar pensant en ella durant les següents hores, per 

això vaig pensar que havia de ser especial. Vaig decidir que la conclusió de la prova 

pilot seria circular, perquè d’aquesta manera l’oient sentiria que tot ha estat lligat, de 

principi a final.  



 

Ja és hora: crítica cultural en format de podcast – Laura Sánchez i Vila 47 

En relació amb el to del podcast, volia una cosa fluïda, que es quedés enmig d’allò 

formal i l’informal. Al tractar-se d’un podcast narratiu, volia que tingués un sentit 

formal, per la mateixa narrativa, però en cap cas que s’estanqués en una formalitat 

estricta. En aquest sentit, em vaig inspirar en la manera de narrar del podcast “De eso 

no se habla”. El producte sonor de la Isabel Cadenas Cañón té un registre formal amb 

el qual fa reportatges sobre temes concrets. No obstant això, trenca la formalitat 

aportant efectes sonors, canvis en la seva veu i en la narrativa que et fan voler 

continuar.  

Això és el que jo volia amb el to del meu podcast, que els oients volguessin continuar 

sentint-lo. Per tant, el to de “Ja és hora” es defineix com una narrativa formal sense 

caure en la pretensió de voler ser una cosa que no és, però també amb moments 

informals que trenquin la linealitat del producte. En el total, amb l’objectiu de fer un 

podcast amè que convidi a la gent a seguir sentint-lo.  

2. Selecció de temes:  

Després d’identificar les característiques principals que havia de tenir el format: 

estructura i to, vaig pensar en els temes que podia tractar en la prova pilot. Després 

d’una pluja d’idees vaig presentar els següents cinc temes al meu tutor.  

● Pederàstia i violència sexual al cinema. 

En el darrer festival de Sitges es va presentar una pel·lícula que va quedar molt en 

l’ombra, principalment perquè era sobre un poltergeist a un hospital, un clàssic que ja 

s’ha vist moltes altres vegades. Parlem de la pel·lícula “The Power”, un thriller sobre 

un cas de pedofília. El film no mostra explícitament que s’està parlant d’això, però ho 

deixa veure entre els seus diàlegs i les vivències de la protagonista.  

Cada vegada hi ha una producció cinematogràfica més gran de casos de pedofília i 

abusos sexuals a infants i adolescents. Netflix ha produït en el darrer any diversos 

casos espanyols: las niñas de Alcasser, Marta del Castillo i el caso Asunta Basterra. 

És molt interessant que es doni veu a aquestes històries per posar-les dins de 

l’agenda mediàtica, en alguns casos per reobrir els casos que no es van aconseguir 

tancar, i d’altres per mostrar a la societat els perills que poden patir els infants.  
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En la prova pilot el tema es tractaria a partir de la producció cinematogràfica i es 

relacionaria amb persones testimonis d’aquestes vivències, experts en el tema: com 

els directors de cine d’aquests films, psicòlegs, o periodistes que hagin cobert algun 

cas. El capítol estaria enfocat directament a fer crítica contra la pederàstia, i com és 

d’important mostrar-la en la cultura, per normalitzar parlar d’ella i trencar el tabú que 

hi ha per denunciar els casos existents.  

● Què tenen els musicals que tant enganxa? 

Arriba un nou musical a la ciutat comtal i el teatre s’omple, hi hagi covid o no. Això és 

el que ha passat amb Billy Elliot, en aquest últim hivern, però també ha passat amb 

Grease, Mamma Mia, Fama, West Side Story… per què els drames com el racisme i 

les desigualtats socials són tan consumides quan es canten? 

És interessant parlar dels temes que es tracten en els musicals i veure la relació que 

hi ha en l’actualitat. Per la prova pilot entrevistaria, per exemple, un historiador enfocat 

en els contextos socials, el director d’algun dels musicals que estan actualment a 

Barcelona i els consumidors d’aquestes obres. 

La mirada estaria en les crisis socials que s’han retratat en els musicals i en la raó 

d’això. Sobretot caldria investigar en quins contextos s’han escrit els guions, des de 

quins privilegis, i la manera de produir-los en l’actualitat. 

● Els desamors a la música: vulnerabilitat femenina o empoderament 
masculí? 

Músics com Taylow Swift, Ed Sheeran i Bruno Mars tracten els temes dels desamors 

i l’enamorament a la seva música, però darrerament en una entrevista a la cantant 

Taylor Swift sobre aquest tema va iniciar-se una polèmica: “per què només em 

pregunten a mi perquè escric sobre l’amor i no també als meus companys masculins?” 

deia l’estatunidenca.  

Quelcom semblant va passar amb la cantant de reggaeton Becky G. Ella va llançar el 

2017 la cançó Mayores, que va tenir molta crítica per les afirmacions que deia: “a mi 

me gustan mayores”, per exemple. La cantant, però, va respondre a la polèmica dient 

que molts homes canten coses pitjors en les seves lletres, i que mai se’ls havia 

qüestionat.  



 

Ja és hora: crítica cultural en format de podcast – Laura Sánchez i Vila 49 

Enllaçaria les cançons dels artistes on es parli dels amors, per poder debatre perquè 

en els homes sembla una qüestió d’empoderament tractar temes així i en les dones 

una virtut de tendresa i vulnerabilitat. Buscaria cantants en el territori que produïssin 

música sobre l’amor i els entrevistaria per contextualitzar la situació i saber que en 

pensen ells i elles.  

● Per què fan por les nostres tetes? 

Aquest tema té un nom: Rigoberta Bandini. Ella és una de les cantants més presents 

en el panorama de música feminista del moment. Ha escrit música sobre 

empoderament, tetes, la regla, sexualitat… És la cap d’un moviment d’alliberament 

musical feminista molt potent.  

Parlar sobre feminisme des de la seva producció musical, la capacitat d’arribar a 

tantes dones des de la lluita individual, és molt atractiu. Com ella, hi ha altres grups i 

cantautors que fan política des de la seva música, l’objectiu de la prova pilot és 

mostrar per què és tan important que hi hagi producció d’aquest tipus en el context 

actual. El capítol s’enfocaria en els seus missatges i l’anàlisi dels mateixos per mostrar 

que hi ha dins de les cançons que sentim a la ràdio.  

Portar a la Rigoberta Bandini com a convidada al primer capítol del podcast seria com 

un somni, tot i que cal ser realistes. Per això, entrevistaria a músiques que facin temes 

feministes i reivindiquin la veu de la dona en la indústria. Tanmateix, comptaria amb 

alguna experta sobre gènere.  

● La representació de la sexualitat en els productes pels millenials. 

Sembla que cada vegada la societat està més oberta en els temes de la sexualitat. 

Darrerament, s’han creat productes per les plataformes d’HBO, Netflix i Amazon 

Prime on es tenen molt presents la representació de les diverses sexualitats. Parlem 

de sèries com Euphoria, Valeria, Sex Education, Grace and Frankie o The Bold Type.  

Mentre que les produccions artístiques obren camí a una realitat més propera en 

l’actualitat, veiem com augmenten els casos de partits polítics d'ultradreta que 

tanquen les portes a persones LGTBIQ+, persones que pateixen de teràpies de 

conversió… Es podria veure la disparitat entre la realitat a les plataformes i el context 

actual a Espanya, per veure la distopia que hi ha entre els dos.  
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Les veus que podrien participar en aquesta prova pilot serien persones del col·lectiu 

LGTBIQ+ experts en el tema: polítics, directors de cinema, psicòlegs, etc. Tots aquells 

que poguessin aportar una mica de llum al tema, mostrar les seves simpaties o 

crítiques a aquestes produccions cinematogràfiques que parlen dels temes LGTBIQ+.  

En la reunió amb el meu tutor vam analitzar les possibilitats de produir 

cadascun dels temes. El dels musicals, tot i ser atractiu, va quedar desplaçat 

ràpidament perquè els altres ens semblaven més interessants. Va passar el mateix 

amb el de les sèries dels millenials sobre sexualitat, era un tema recurrent i força 

explotat en l’actualitat.  

Els altres tres temes van ser els que van quedar a la llista d’on sortiria l’escollit. El de 

la pederàstia era el que més ens cridava l’atenció per la seva rellevància i interès, 

però vam haver de tirar-lo enrere per dues raons. La primera per la dificultat per 

produir-lo. Segurament, per les traves que em trobaria al buscar els testimonis, 

necessitaria molt temps per produir-lo. La segona raó va ser pel que suposava fer el 

primer capítol del podcast sobre pederàstia, vam considerar que potser era començar 

massa fort per presentar el projecte.  

Així doncs, van quedar els dos temes que parlaven sobre feminisme i música, 

cadascun des de la seva línia. Per això, vam decidir unir ambdues temàtiques i fer 

una peça en comú. Per tant, el tema final de la prova pilot és: la representació del cos 

de la dona en la indústria musical.  

3. Drets d’autor:  

Finalment, la meva prova pilot tracta sobre la representació del cos de la dona i la 

dona en si mateixa en la indústria musical. Un dels elements claus per poder 

desenvolupar aquest producte han estat els drets d’autor, ja que la música que 

apareix en el podcast implica a molta altra gent: cantants, compositors, productores, 

músics, etc. 

Per tant, les primeres cerques per la creació del podcast han anat en aquesta línia, 

perquè sense tenir clar a quins drets em puc acollir podria no complir tots els requisits 

per fer servir la música d’altres autors.  
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a. Dret de cita 

Gràcies a l’assessorament sobre drets d’autor que ofereix el Servei de Biblioteques 

de la Universitat Autònoma de Barcelona, vaig poder contactar amb l’experta en drets 

d’autor Montserrat Bravo. A través d’una videotrucada li vaig preguntar els meus 

dubtes sobre si podia utilitzar música amb copyright per fer anàlisi de les seves lletres. 

La Montserrat Bravo em va facilitar l’accés a tota la normativa que va lligada amb els 

drets d’autor i em va recomanar utilitzar el dret de cita en el meu treball.  

Segons l’article 32 de la Llei de Propietat Intel·lectual34, “és lícita la inclusió d’una obra 

pròpia de fragments d’altres alienes a la naturalesa escrita, sonora o audiovisual, (...) 

sempre que es tracti d’obres que ja han estat difoses i la seva inclusió es realitzi a títol 

de cita o per la seva anàlisi, comentari o judici crític. Tal utilització només es pot 

realitzar amb fins docents o d’investigació”. Per la qual cosa, m’acullo a aquest dret 

amb la finalitat d’il·lustrar les meves explicacions i poder mostrar críticament el que 

s’expressa en aquestes obres sonores.  

Mentre parlava amb la Montserrat Bravo ens va sorgir el dubte de si al publicar el 

podcast a Internet podia seguir acollint-me al dret de cita, després de consultar-ho 

amb les seves companyes del departament de drets d’autor del Servei de Biblioteques 

de la UAB, em va afirmar que no hi havia cap problema. Tot i això, vaig decidir escriure 

a les artistes nacionals de les quals volia utilitzar el major nombre de cançons en el 

podcast. Les artistes varen ser la Rigoberta Bandini i la Bad Gyal. En posar-me en 

contacte amb elles i els seus representants no vaig tenir cap mena de problema, totes 

em varen dir que sí: podia utilitzar les seves cançons sempre que cites correctament 

les peces. A continuació apareix una còpia de les seves contestacions. 

 

 

 

 
34 Real Decreto Legislativo 1/1996, de 12 de abril, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley 
de Propiedad Intelectual, regularizando, aclarando y armonizando las disposiciones legales vigentes 
sobre la materia. Boletín Oficial del Estado, 97, 22 de abril de 1996. BOE-A-1996-8930. 
https://www.boe.es/buscar/act.php?id=BOE-A-1996-8930#a32 



 

Ja és hora: crítica cultural en format de podcast – Laura Sánchez i Vila 52 

Representant Bad Gyal: Martin Boragno 

 

Representant Rigoberta Bandini: Eva F. Cortés 
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Amb les seves respostes em vaig assegurar que les artistes que més apareixerien en 

el podcast estiguessin informades del meu producte sonor.  

4. Bancs sonors: 

Arran de la reunió amb la Montserrat Bravo vaig descobrir que la Universitat Autònoma 

de Barcelona té accés a un banc sonor anomenat KPM Music i que pot donar accés 

als estudiants que ho necessitin.  

Per poder utilitzar la música que ofereix aquest banc sonor, vaig posar-me en contacte 

amb la Carmen Morata, Sales Executive of Production Music de KPM Music. Li vaig 

haver de presentar el meu projecte perquè acceptes que fes servir la música del banc 

en ell, ja que no és música sense copyright, sinó que la UAB paga la subscripció pels 

seus estudiants. La Carmen Morata em va confirmar que podia emprar-la sempre que 

no monetitzes el podcast. A continuació una captura de pantalla del seu correu: 

 

5. Com crear un podcast: Ràdio Ambulante 

Una vegada vaig tenir els detalls principals per començar amb la prova pilot vaig entrar 

en els tècnics. Ràdio Ambulante és un espai radiofònic online d’Amèrica Llatina on es 
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fa periodisme d’investigació i informatiu en format podcast. Dins d’aquest mitjà digital 

tenen un espai educatiu sobre els elements que més els caracteritzen com a 

periodistes: la verificació de les dades, el disseny del so, les entrevistes, i, per 

descomptat, el podcast.  

Ràdio Ambulante té un dossier per a les persones que volen introduir-se en el món 

del podcast que es diu “Sonido Grandioso”35. Aquest document tracta tots els 

elements imprescindibles per crear un podcast, i entre les seves pàgines es fan 

recomanacions d’altres espais on continuar aprenent sobre els temes concrets.  

Amb “Sonido Grandioso” vaig poder aprendre i estudiar quins elements em calien per 

desenvolupar el meu treball sonor: des de la distància amb el micròfon fins a les 

respiracions, els millors programes d’edició d’àudio o l’escolta posterior. Una de les 

parts importants per fer el podcast era l’estudi on es gravés, en aquest dossier et 

narraven com fer-ne un a casa. La idea em va semblar del tot encertada, vaig estar 

provant quin espai de casa meva era l’ideal per gravar-ho. No obstant això, 

paral·lelament vaig estar fent una gran escolta dels podcasts més rellevants de 

l’actualitat, i una de les coses que més els feia lluir era la qualitat del so. Per això, vaig 

decidir que havia de trobar un estudi de veritat on poder gravar la prova pilot, perquè 

segur que el resultat seria millor que si ho feia a casa. En aquest punt va entrar l’UAB 

Media. 

Mentre estudiava les recomanacions de Ràdio Ambulante vaig començar a buscar 

també el programa que millor aniria per muntar el podcast. Des d’aquest mitjà online 

mencionaven l’Adobe Audition, el mateix programa que m’havia recomanat el meu 

tutor de TFG. Vaig descarregar-me’l i vaig començar a provar com funcionava. A 

través de tutorials online vaig aprendre les primeres funcions i passos per començar 

a muntar la futura prova pilot.  

6. UAB Media estudis 

El primer que vaig fer va ser contactar amb la UAB Media. El Raül Giró i Salvatierra, 

editor de UAB Media, i jo ens vàrem reunir i vaig explicar-li el meu projecte i quin era 

l’objectiu d’aquest. El Raül Giró em va acceptar l’accés als estudis de UAB Media, i 

 
35 Guerrero, C. (2020, 11 diciembre). Sonido grandioso: Guía de producción de audio. Radio 
Ambulante. https://radioambulante.org/escuela-radio-ambulante/sonido-grandioso  
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em va proposar allargar el podcast i fer més d’un capítol i gravar-lo allà. D’aquesta 

manera podria mantenir el projecte i continuar desenvolupant-lo després de l’entrega 

del TFG. Com el meu objectiu va ser aquest des d’un principi, no va haver-hi 

problema.  

Abans de començar a gravar als estudis vaig anar un dia perquè m’ensenyessin totes 

les instal·lacions i com funcionava la taula del tècnic, ja que una de les condicions per 

poder utilitzar l’espai era autoproduir tot. La decisió em va semblar correcta i em va 

agradar molt poder aprendre com funciona la taula de mescles.  

7. Persones a les quals entrevistar 

Paral·lelament a trobar l’estudi vaig contactar amb les persones que volia entrevistar. 

Tenia clar que volia que apareixes la veu de les dues protagonistes de la indústria 

musical de les quals parlo. Per això, al principi quan vaig contactar amb les 

productores de la Bad Gyal i la Rigoberta Bandini, vaig aprofitar per proposar-les una 

entrevista, però no me les van acceptar. Per això, vaig optar en fer servir declaracions 

seves amb altres mitjans. Això sí, citant-ho tot. Els cito en el moment que ho menciono 

i al final del podcast, per tal de cobrir-me les esquenes en relació as drets d’autor. El 

tall de la Bad Gyal és d’Agència EFE i el de la Rigoberta Bandini del programa Las 

Uñas de Flooxer.  

L’altre veu que tenia clar era la d’una experta sobre gènere. Volia una dona que 

tingués un discurs feminista clar i que el pogués comunicar a través del podcast. Vaig 

pensar en la Neus Molina, professora de la UAB i especialista en gènere. A ella la 

vaig conèixer en una assignatura de la carrera de periodisme l’any 2020, jo recordava 

que en alguns moments ens havia explicat que estava estudiant la representació del 

cos de la dona en la cultura. Així que vaig contactar amb ella per saber si el meu 

pensament era cert, i en aquest cas, si volia participar en el podcast. La resposta va 

ser afirmativa en les dues qüestions. Ja tenia la segona veu que volia introduir al 

podcast.  

Finalment, volia algú que treballés amb el seu cos dins de la indústria musical. Vaig 

pensar en un amic proper que havia estat fent classes de twerking a Montcada i 

Reixac, i li vaig demanar el contacte de la seva professora. Ella és la Paula Sánchez 

González, és ballarina i professora de booty dance i twerking, i és feminista. En 
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contactar amb ella vam tenir molt bona connexió des del primer instant, el meu 

projecte li agradava i volia formar part d’ell. Amb la Paula Sánchez vaig completar les 

tres veus que volia tenir al meu podcast. 

Arran que la Paula Sánchez i la Neus Molina m’acceptessin les entrevistes vaig 

començar a treballar en les preguntes que volia fer. Les vaig començar a construir a 

partir de dos inputs: les qüestions que jo considerava que havien d’entrar en la prova 

pilot, i la producció que cadascuna d’elles tenia. Vaig crear un ventall de preguntes 

força diverses i que acollien tot el que necessitava per començar, però no les vaig 

tancar fins que no vaig tenir la part la literària escrita. Per tant, aquell va ser el següent 

pas: començar a escriure el guió literari.  

8. Guió literari 

Tenia clar dues coses, la primera era que volia que la història tingues un principi i un 

final que lliguessin, és a dir, un desenvolupament rodó. D'aquesta manera els oients 

podrien unir-ho tot. També volia incloure un viatge sonor. En crear un podcast narratiu 

desenvolupar això era part de la màgia del producte, per tant, vaig idear en quins 

moments del relat podria desplaçar-me i quins elements sonors calien per retratar-ho 

correctament. Vaig escollir l'entrevista amb la ballarina de twerking, la Paula Sánchez, 

per portar a terme el viatge sonor. També ho vaig fer amb la menció de les 

manifestacions del 8M.  

L'altre element que tenia clar és que aquesta prova pilot era un bon espai on 

reconèixer la feina de les dones. Durant anys la seva representació en la cultura, i en 

molts altres llocs, ha estat poc reconeguda, i si jo d'alguna manera podia donar-les 

una mica més de veu, ho volia fer. Per tant, tenia molt clar que volia referenciar les 

feines d'aquestes dones. Amb aquesta idea vaig iniciar el podcast parlant de les 

meves referències literàries. 

El guió literari ha passat per diversos esborranys fins a arribar al punt desitjat. La 

primera versió no comptava amb la meva presentació i la presentació del mateix 

podcast. No vaig tenir present que en tractar-se del primer capítol, els oients 

necessitarien saber de mi i del projecte. També vaig crear una estructura força lineal 

amb la presentació de les entrevistades. Més tard vaig decidir variar això per poder 

donar una versió millorada on es veiés tot més cohesionat. 
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Després d'aquests canvis vaig acabar la primera versió sencera del guió, de principi 

a final. Mentre que el meu tutor el llegia per determinar si hi havia més elements que 

calia millorar, també el vaig compartir entre els meus propers - família i amics més 

pròxims -, perquè el llegissin i em diguessin que en pensaven. L'objectiu d'aquesta 

activitat, era saber si allò que narrava els interessava i els cridava l'atenció tant com 

per voler sentir-ho en un podcast. 

A partir d'aquesta primera versió acabada, vaig reunir-me amb el meu tutor per parlar 

sobre els elements que em causaven dubtes, i els que ell havia vist que havia de 

millorar. En primer lloc, calia canviar els temps verbals d'alguns moments, perquè 

estaven en passat, i el present periodístic és més atractiu pels oients. En aquesta línia 

també s'havien d'eliminar tots els elements que retractessin l'actualitat exclusiva, per 

exemple les expressions com "enguany...", ja que un podcast es pot sentir en 

qualsevol moment. 

Un altre element que calia canviar anava lligat amb la presentació del TFG dins del 

podcast. Al principi m'havia anunciat com a estudiant de periodisme, i l'Albert Salord 

em va recomanar que em presentés com a periodista, que, al cap i a la fi, és el que 

soc. També em va aconsellar utilitzar formes que incloguessin a l’oient dins de la 

narració, canviant el jo pel nosaltres o el tu.  

Pel que fa al contingut, només hi havia un parell de coses a canviar. En primer lloc, la 

menció al Benidorm Fest. Vam raonar sobre la importància que aquest festival entrés 

dins del podcast, sobretot perquè explicar de què tractava, puntuacions, decisions del 

jurat... feia que el podcast fos més complicat d'entendre. Per tant, vaig haver de 

sintetitzar-ho. També, en aquesta línia, vaig canviar la menció de la Rigoberta Bandini, 

en cert moment semblava que ella només fos important perquè havia estat 

seleccionada pel Benidorm Fest, però ella és més que això, és una artista 

reivindicativa i feminista, i això havia de quedar ben explicat. 

D'altra banda, del contingut també vaig canviar la introducció de l'entrevista de la Neus 

Molina. Ella és experta en gènere i jo considerava rellevant aportar la seva veu; això 

no obstant, vam coincidir que no calia donar-li tanta importància, havia de ser una veu 

més, perquè com a crítica cultural, ja estava jo dins del podcast. Així doncs, vam 

decidir que seria una presentació i entrevista més informal, presentant-la com a 

periodista. 
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L'última cosa a afegir era l'acomiadament. Havia fet una bona conclusió, però no 

m'havia acomiadat dels oients. Un detall petit, però necessari en tot podcast. 

Així doncs, vaig aplicar tots els canvis en el guió literari. Vaig començar a fer les 

entrevistes, ja que tot i tenir la versió final del guió literari, no el podia tancar fins que 

les fes, perquè si hi havia alguna cosa nova que fos molt rellevant i no tingués previst 

incloure, havia de poder fer-ho. 

9. Nom del podcast:  

El nom del podcast ha estat una cosa que he pensat fins a l'últim moment. He imaginat 

diferents opcions, totes lligades amb la cultura i els valors que vull compartir amb els 

oients. Finalment, em vaig quedar entre dues opcions: "Ja és hora" i "Una habitació 

pròpia". 

"Ja és hora" es relaciona amb la temporalitat de la crítica i un missatge que tinc molt 

arrelat en la meva ment: "perquè ja és hora de ser crítics amb el que ens envolta i 

consumim". No obstant això, el fet de portar la paraula "hora" pot implicar que els 

consumidors pensin que es tracta d'un producte d'actualitat informativa. 

En canvi, "Una habitació pròpia" ve del llibre de Virginia Woolf. La idea de tenir un 

espai on compartir els meus pensaments, com diu Woolf al seu discurs, em sembla 

una bona analogia per introduir en un podcast sobre cultura. Tot i això, que el nom 

sigui el d'una altra obra, em causa rebuig, encara que això milloraria la meva posició 

a la xarxa, ja que en posar el nom d'alguna cosa famosa en el nom del meu projecte, 

cada vegada que es fes cerca sobre això sortiria el podcast. 

Finalment, em vaig decidir per l'opció que tenia al cap des del primer moment, i aquella 

que em feia sentir més segura. Vaig escollir "Ja és hora". És un nom curt i apropiat 

pel meu projecte. A més, a l'hora de crear el perfil a Twitter vaig tenir més facilitat per 

seleccionar l'username perquè ningú tenia posat @jaeshora i, per tant, em vaig 

quedar amb aquell. 

10.   Logotip, imatge gràfica i caràtula de la prova pilot 

El logotip i la imatge gràfica de “Ja és hora” s’ha creat a partir de la meva lletra i les 

imatges que he fet en els darrers mesos en les activitats culturals que he visitat.  
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Pel que fa a la part de la lletra, vaig prendre aquesta decisió quan vaig conèixer per 

primera vegada el podcast “De eso no se habla”. En el logotip d’aquest podcast 

apareix la lletra d’alguna de les de l’equip, i em semblava que quedava molt personal, 

i alhora molt original. Per tan, vaig decidir fer el mateix.  

Per arribar a la lletra i forma que finalment he establert com la indicada, vaig provar 

vàries vegades combinacions de posicions. Això ho vaig fer amb l’aplicació de Notes 

d’una tablet Samsung Tab A7. Després vaig escollir quina m’agradava més i les vaig 

passar per Photoshop, on vaig posar el fons en png per poder editar-lo sense cap 

mena de limitació.  

Una vegada tenia la lletra vaig passar a escollir les imatges que volia que formessin 

part de la imatge gràfica. Vaig seleccionar les millors de la meva galeria de fotos, entre 

un període de temps d’un any. Entre elles hi ha pintures, musicals, obres de teatre, 

exposicions artístiques i llibres. Amb les imatges vaig muntar un collage força 

desordenat amb diferents difuminats perquè es contemplessin totes les imatges. 

També vaig posar un fons gris, perquè era més neutral i mantenia la importància d’allò 

que realment era rellevant: les imatges.  

Pel que fa al logotip, la paraula “podcast” està a sobre d’un rectangle bordeus per 

dues raons. La primera, perquè la seva llegibilitat sigui millor, i la segona per aportar 

una mica de color al text que es troba en primer pla. Vaig seleccionar el bordeus 

perquè era el que més em recordava al món cultural, per la seva relació amb el 

cinema, el teatre i la pintura.  

Vaig aprofitar mentre feia el logotip per crear la caràtula de la prova pilot. El títol 

d’aquest primer capítol és “Per què fan por les nostres tetes?”, en inspiració a la 

música de la Rigoberta Bandini i la seva cançó “Ay mamá”. Com parlo d’ella a l’episodi 

i també de la seva actuació al Benidorm Fest, vaig voler retractar d’alguna manera la 

forma del pit gegant que va portar a l’actuació. 

A partir de formes circulars, amb diversos tons vaig recrear un pit. Després amb 

formes rectangulars vaig dibuixar l’agulla d’un tocadiscs, ja que com l’episodi tractava 

sobre la indústria musical, volia lligar el cos de la dona amb la música en aquesta 

imatge.  
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A la part superior apareix el títol del podcast amb lletra lligada i a la inferior el número 

del capítol amb lletra de pal. El canvi tipogràfic és degut a la monotonia, vaig provar 

en posar el capítol també en lletra lligada, però no m’agradava el resultat, i vaig optar 

per canviar la lletra. Vaig decidir que el títol de l’episodi no sortís a la caràtula perquè 

visualment era més atractiu i perquè si no, hi hauria massa informació a la imatge.  

Els colors escollits pel pit són realistes, tons rosats i rojos. El fons és de color taronja 

per la sintonia que tenia amb els colors del pit i perquè ressalta molt bé el dibuix i les 

lletres inferiors.  

11.   Realització de les entrevistes 

La primera entrevista que vaig realitzar va ser a la ballarina i professora de twerking 

Paula Sánchez González. Vaig quedar amb ella a l'Espai Jove Can Tauler de 

Montcada i Reixac, que és on ella imparteix les classes. 

Vaig voler anar allà per poder gravar el so ambient on s'inscriuen les classes de la 

Paula Sánchez. Mentre l'entrevistava s'escoltaven alguns veïns que passaven per la 

vorera del carrer, cops de pilotes votant al patí del casal... tot allò envolta cada tarda 

les classes de la Paula, i, per tant, també era important que s'escoltés. Com és obvi, 

a una sala de dansa hi ha eco, ja que està buida per poder ballar. Al principi em va 

semblar un problema per la qualitat de l'àudio, però després em vaig adonar que allò 

també aportava valor sonor al podcast. La característica de l'eco als estudis de dansa 

és normal i es dona per fet que és així, per això abans d'introduir la veu de la Paula, 

anuncio que soc en aquest espai, perquè així quan l'oient la senti, tindrà una 

experiència auditiva més completa, endinsada en la realitat d'ella. 

L’entrevista amb la Paula em va fer sentir molt bé. Ella és una noia jove que estudia 

enginyeria nàutica als matins i a les tardes és professora de twerking. El seu discurs 

feminista, tot i només tenir 20 anys, està molt ben format. Això es veu a les seves 

classes de twerking, on no només ensenya a ballar, sinó que també educa en 

feminisme. Amb tot, la primera entrevista del podcast em va deixar amb molt bon gust 

de boca i em va motivar a continuar amb el projecte.  

La segona entrevista va ser a la Universitat Autònoma de Barcelona, amb la Neus 

Molina. Ella és professora i periodista especialista en gènere. Per tal de crear un 

ambient on les seves dues professions es mostressin vaig escollir l’exterior de la 
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universitat. Per això, el so ambient de l’entrevista es barreja amb veus de persones 

que passen o dels ocells que estan al voltant. Per mi ha estat molt important el so 

ambient dels llocs on feia les entrevistes, perquè permet a l’oient estar allà també, el 

transporta al lloc. Tot i això, cal dir que en l’entrevista amb la Neus hi ha moments on 

es va captar massa l’aire. En l’edició vaig rectificar tot el possible, però no vaig 

aconseguir un àudio tan net com m’hagués agradat. Els futurs capítols de “Ja és hora” 

tindran en compte això; està bé l’ambient, però no en excés.  

L’entrevista amb ella va ser molt planera. El seu discurs està molt ben treballat i 

fonamentat i això es feia present en les seves respostes. Em va sorprendre molt la 

part de les preguntes enfocades en el twerking, perquè desconeixia que ella el 

practiqués. En sap molt de la matèria i molt bé. Em va ensenyar gran part de la seva 

història i orígens i vaig poder complementar millor la part sobre el twerking del 

podcast.  

12.   Gravació de la prova pilot 

La gravació del podcast la vaig fer a l’estudi de ràdio de l’UAB Media. Vaig reservar 

quatre sessions d’una hora cadascuna per gravar. La primera va ser només per 

practicar els diferents tos, els silencis i les pronúncies. La segona i tercera sessió van 

ser per gravar el podcast. Vaig voler que tot el capítol es gravés en un únic dia, perquè 

no hi hagués diferències en el to, i així ho vaig fer. No obstant això, vaig gravar dues 

vegades tot el podcast en dies diferents. Així podia tenir dues versions amb varietats 

en la meva veu i decidir quina m’agradava més. L’última sessió la vaig reservar per si 

necessitava gravar alguna cosa d’última hora. 

13.   Edició 

L'edició la vaig fer amb el programa de pagament Adobe Audition. Abans de posar-

me a editar la part dels efectes sonors, música i talls, vaig editar la meva narració 

aplicant millores en el so. Els canvis que vaig fer van estar relacionats amb la 

remarestització de l'àudio. També vaig aplicar un filtre anomenat "Podcast voice" que 

neteja l'àudio de manera superficial i crea un millor ambient sonor. Una vegada fet 

això, vaig seguir el guió tècnic que havia creat prèviament. 

Pel que fa a les entrevistes vaig jugar força amb els filtres per netejar el so ambient. 

A la de la Paula Sánchez no em va fer tanta falta, però a la de la Neus Molina sí, ja 
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que la vaig fer a l’exterior. Vaig deixar més neutres els sons desagradables provocats 

per l’aire.  

Una vegada acaba l’edició, amb l’ajuda del meu tutor vaig realitzar canvis que ell havia 

percebut. En general tot estava força bé, vaig haver d’augmentar el volum en alguns 

talls de les entrevistes, ja que pel so ambient donava la sensació que no hi havia tanta 

equalització. Altrament, vaig retallar algunes de les declaracions, que es feien una 

mica llargues per l’oient. També vaig afegir un separador i vaig canviar l’ordre de 

l’efecte sonor del cotxe, ja que l’Albert Salord em va recomanar posar-lo abans de la 

frase “agafo el cotxe” per fer una anticipació en l’oient. La resta estava bé.  

a. Elecció de la música i els efectes sonors 

L'elecció de la música que hi ha en el podcast ha estat el final d'una llarga feina de 

recerca en el banc sonor de KPM Music, que té música lliure de drets i sense 

copyright. La primera cançó volia que tingués un bon ritme i que es lligués amb el 

blues o el jazz. Vaig escollir Wake Up Call de Timothy George Whitehead. Aquest 

single apareix al principi, a l’entradeta. La següent cançó és Light Tension de David 

Marcus Fuller, Stephen Christopher Tait i Thomas Richard Peter Howe, per crear un 

ambient clàssic mentre narro les lectures de les escriptores. Entremig del podcast, 

apareix Synthetic Lover de Thomas James Caruana, Jack Parnell i Dereck Thomas 

Scott, en aquest cas per donar un ambient de festa, de ball. L’última cançó que sona 

és Flow of Time de Nicholas Jonathan Hill i Andrew Michael Ernest. El single té la 

funció de concloure, té una tonalitat tranquil·la i més apagada que la resta. Flow of 

Time permet acabar el raonament del podcast amb més temprança que la que té la 

resta del producte. Gairebé tots els efectes sonors que apareixen durant el podcast 

han estat gravats i editats per mi. Hi ha un parell que estan extrets de Youtube, els 

sons no tenen drets, però, tot i això, els he citat al final del treball. El separador utilitzat 

per delimitar la veu de la Bad Gyal i la de la Neus Molina és de KPM Music també. El 

seu nom és Light Tension, és una introducció de David Marcus Fuller, Stephen 

Christopher Tait i Thomas Richard Peter Howe. 

14.   Publicar a Spotify, iVoox i Google Podcast 

La publicació del podcast a iVoox va ser molt fàcil, la web et permet publicar-ho sense 

intermediaris. En canvi, Google Podcast i Spotify necessitaven d’un RSS. Vaig escollir 
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Anchor36 com a generador del codi per la facilitat i recomanació als fòrum de 

podcasters.  

Des d’Anchor es publica automàticament el podcast a Spotify, perquè és una empresa 

associada a aquesta. Amb Google Podcast vaig haver de seguir els passos per la 

publicació reglamentària a partir del codi RSS.  

5.2.2 Prova pilot 
5.2.2.1 Justificació del tema 

El primer capítol de “Ja és hora” és sobre feminisme, la prova pilot té com a tema 

principal la representació del cos de la dona a la indústria musical. Com a dona, lluito 

totes i cada una de les reivindicacions per trencar el sistema patriarcal i aconseguir 

una igualtat real i efectiva. Per això, que la primera qüestió a tractar en el meu podcast 

vagi lligat amb la lluita feminista, em sembla tot un orgull i una motivació extra per 

treballar-ho encara millor.  

A partir d’aquesta elecció, s’analitza el cos de la dona a la música des de vàries 

vessants. Però principalment, com a eina de producció musical, tant com a línia 

d’empoderament, com de comercialització i explotació. Tot es lligarà amb la 

representació a les cançons en diversos gèneres: reggaeton, pop, rock i cantautors.  

Els subtemes que es troben a la prova pilot són:  

1. L’explotació del cos de la dona com a objecte sexualitzat. 

2. El lloc de la dona i el seu cos a la indústria musical.  

3. El twerking com a art escènica que utilitza el cos de la dona per expressar-se. 

4. Els estereotips com a normes imposades sobre la societat femenina. 

5. La producció de lletres feministes com a reivindicació empoderadora: 

Rigoberta Bandini i Bad Gyal. 

Amb tot, pretenc mostrar la tracta del cos de la dona a la música com un objecte 

sexualitzat. També, com darrerament hi ha moviment en la indústria musical i cada 

vegada són més les cantants que produeixen música feminista. Vull ensenyar que hi 

ha cançons empoderadores i que cal plantar cara al maltractament del cos de la dona, 

 
36 Anchor. https://anchor.fm/dashboard/analytics  
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també en les petites coses, com la música que escoltem totes. Perquè si no diem 

prou, aquests missatges es normalitzen i acaben perpetuant-se generació rere 

generació. 

5.2.2.2 Caràtula del primer capítol 

El primer capítol de “Ja és hora” es titula “Per què fan por les nostres tetes?” en honor 
a la Rigoberta Bandini i a la seva música, la qual surt al capítol. Per això, he creat la 

caràtula de la prova pilot en funció d’això.  

En la imatge es pot veure un pit que simula ser un tocadiscs. He decidit fer aquesta 

unió pel tema: el cos de la dona a la indústria musical. Així doncs, les dues idees es 

veuen unides en la caràtula. 

 

Caràtula prova pilot de “Ja és hora”. Elaboració pròpia.  
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5.2.2.3 Entrevistes  

A. Neus Molina, periodista experta en gènere 37 

El twerking és feminista? 

Primer de tot, el twerk és un moviment. Els 

moviments no són feministes, ni masclistes, 

igual que la música no és feminista, ni masclista, 

igual que els balls no són feministes, ni 

masclistes. Són les mirades el que fa que les 

coses siguin feministes o masclistes. Llavors, el 

twerk des del meu punt de vista no és una dansa 

masclista, ni feminista. El que sí que passa amb 

el twerk és que funciona a través d'uns 

moviments, de la part de la pelvis i del cul, que 

són espais del cos de la dona sexualitats per la mirada masculina de manera històrica. 

Entendre el twerk com un acte poc empoderador o, fins i tot, denigrant per la dona, és 

no entendre tot l'espai històric que acompanya això. 

El twerk, en realitat, és un moviment que esdevé de les danses de booty dance, 

danses de cul, de Nova Orleans. Les danses de cul es ballaven en comunitat i eren 

danses de fertilitat. Al final, les dones blanques d'occident, tenim la pelvis 

completament tancada. A més, des de la nostra cultura es veu com un espai pudorós. 

De fet, si pensem en les danses clàssiques occidentals, com el vals, per exemple, són 

danses on el cos està superrígid, on les cames pràcticament no es mouen. I 

òbviament, obrir les cames, obrir la vagina i l'anus, obrir tot aquest espai, es veu 

altament pudorós i dessacralitzat. Vull dir, que no es pot fer. 

Llavors, si tu descontextualitzes les coses, i els hi treus el seu valor històric, el seu 

pes històric, i el seu recorregut històric, evidentment les mirades poden canviar. 

Contestant la teva pregunta, el twerk és feminista?, el twerk és feminista, sí, en tant 

que empodera una part del cos de la dona que a occident està prohibida. Llavors, 

ocupar els espais públics amb els nostres cossos i movent les parts del cos que han 

estat sacralitzades per l'església, el masclisme, el patriarcat i el pes històric en el qual 

 
37 Neus Molina. Foto de Clàudia Frontino.  
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estem ficades, per mi és empoderar-nos, sempre que es faci respectant els orígens, 

respectant la cultura, qui ho ha promogut i sempre que es faci en comunitat i en 

coneixement de què s'està fent. 

Aquests tipus de moviments venen de la diàspora africana. Per tant, les dones 

blanques que ballem aquesta dansa i música, la podem ballar des de l'apropiació o 

des del respecte, tenint en compte que estem fent una apropiació d'una dansa que no 

ens pertany. Crec que tenir aquest coneixement, ens empodera, ens ajuda i ens 

permet construir comunitats de dones diverses des de la interseccionalitat, dones 

racionalitzades, dones amb discapacitats, dones amb diferents òrgans. I crec, que 

això és clau. 

Utilitzar el cos de la dona en la indústria, ja sigui per reivindicar o empoderar, 
no és una altra forma d'explotar-lo econòmicament? Per tant, veure'l com un 
objecte d'explotació? 

Sí, el capitalisme té la capacitat de convertir qualsevol cosa que hi ha als marges en 

una cosa inventariable i vendible. Llavors, qualsevol cosa que es produeix en els 

marges, quan el capitalisme l'assumeix el que fa és convertir-ho en un objecte de 

consum. El twerk és un moviment generat des dels marges, generat des de la 

diàspora africana. Comença a Nova Orleans, de fet. És una dansa que es comença a 

ballar en comunitat, ho feien homes, ho feien dones i ho feien nens. No només ho 

ballen dones maques amb culs bonics. 

En el moment en què el twerk arriba a la indústria, de fet, la primera que ho comença 

a fer és Miley Cyrus, el capitalisme ho assumeix, ho modifica i li treu totes aquestes 

propietats comunitàries i d'empoderament comunitari. En el moment en què tu li treus 

aquesta mirada i només li deixes el fet, el fet en si pot ser un fet sexualitzador. 

Aleshores, la indústria s'aprofita d'això, perquè la indústria s'aprofita del cos de la dona 

per vendre coses, ho ha fet històricament. El cos de la dona s'utilitza per vendre coses, 

sempre. El cos de la dona és un reclam, i des de la mirada masclista i patriarcal 

s'associa el cos de la dona amb producte. Per exemple, el twerk. 
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Hi ha artistes en el panorama català que produeixen reggaeton mentre 
empoderen el seu cos. Coneixes a la Bad Gyal? I que és el primer que et ve d'ella 
al cap? 

A mi la Bad Gyal m'agrada, considero que és una persona que ha agafat les eines de 

la indústria i les ha modificat com li ha donat la gana. Per mi això és molt potent i molt 

valent. Crec que ella és molt conscient del seu potencial sexual i l'explota. 

Hi ha una cosa que m'agrada molt de la Bad Gyal que és que ella explica d'on ve el 

twerk, ella explica d'on ve el dancehall. Ella explica que el dancehall neix a Jamaica, 

ella explica que ha anat a Jamaica a aprendre dancehall. Tu et pots quedar amb la 

Bad Gyal que ha fet tot aquest procés d'aprenentatge, o et pots quedar amb la Bad 

Gyal que canta amb l'Omar Montes "mi totito no tiene cobertura". 

Les coses es poden agafar en la totalitat i en diferents contextos o agafar trossets. La 

Bad Gyal a trosset la pots veure com una noia blanca, hipersexualitzada, i, 

evidentment, objecte de consum. Jo crec que el seu discurs va més enllà d'això i ella 

ha entès com funciona la indústria i li ha tret el profit que li ha donat la gana. I per mi 

això és molt potent. 

Musicalment, és un altre tema, hi ha coses que m'agraden i altres que no. Però, tot i 

això, a mi ella m'agrada. Ella ha fet de si mateixa el seu propi producte. I ella ho ha 

volgut així, no ha tingut escriptors de cançons, no ha volgut cap home que li dirigeixi 

la seva carrera... són coses que a mi m'agraden, no és només el producte, sinó com 

es crea aquest producte. Això també ho ha fet la Cardi B, la Cardi B s'ho dirigeix tot, 

la Beyonce també. No tenen a ningú al darrere, que normalment són homes blancs, 

que li digui "canta aquesta cançó o canta aquesta altra". I a mi això m'agrada. 

On són les dones a la música? 

Les dones no estan prou als escenaris. Hi comencen a ser però no prou. Les dones 

han estat sempre com objectes de decoració, com una ajuda per vendre. Abans la 

dona apareixia com a cantant darrere d'un grup, o com a vocal fent els cors. Ara hi ha 

un grup de dones que no només han decidit estar a sobre de l'escenari, sinó que 

també a sota de l'escenari. Això és clau. No és només el que ensenyes, sinó com ho 

ensenyes i com ho produeixes. 
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Si tu tens una productora, una tècnica de so... amb perspectiva de gènere, al final el 

que tu puges a l'escenari és un espectacle amb perspectiva de gènere, on hi ha la 

mirada femenina. Per tant, crec que les dones hi son poc, però hi comencen a ser. 

El que ens hauria de preocupar és que la indústria aprofiti a les dones o el fet femení. 

Això és el que s'anomena el purplewashing, posar un cartell amb x dones perquè hi 

siguin. Perquè això al final són bolets, que no tenen en compte com funciona la 

maquinària. Si tu només poses bolets i no canvies les estructures, no arreglem res. 

Apareixem, però no hi som. Perquè només ens estem mostrant, no estem coordinant, 

no estem dirigint, no estem canviant les bases, les estructures, les maneres 

d'entendre com funciona el món. 

I els seus cossos on són? 

Els cossos en la música continuen sent molt normatius i molt sexualitzats. Si tu 

sexualitzes perquè tu vols, com el cas de la Bad Gyal, perquè tu has decidit que això 

forma part del teu producte, perquè has decidit que tu ets el producte i el teu cos 

també. Si darrere hi ha unes formacions i uns tallers per saber i aprendre d'això, 

doncs, endavant. Fantàstic. Però, que passa amb els altres cossos?, que passa amb 

els cossos que no són prims, que no són bonics, però que canten superbé, que ballen 

superbé. On són aquests cossos? Crec que aquest és el nou repte que tenim, com a 

dones, com a societat i com a indústria musical i cultural. Mostrar la diversitat de 

manera pública. 

A mi m'agrada molt que a les xarxes socials es parli molt de cossos i de diversitat, 

però després vas a un concert o a un festival i aquesta diversitat no hi és. O si hi és, 

és d'una manera molt anecdòtica. Per tant, jo crec que els cossos hi són, però hem 

d'empoderar tots els cossos i la diversitat de tots els cossos. Hem de mostrar tots els 

cossos perquè si no, estarem condemnades a voler ser Madonnes. 

Els cossos femenins a la música, moltes vegades representen cossos 
normatius, pot provocar que això reafirmi els estereotips? 

Completament, pujar a l'escenari, és estar a un espai públic i ser un lloc de 

representació. Allà tu busques tenir referents. Ara, per exemple el que està passant 

al futbol, és meravellós. Estan apareixent nous referents, els nens i les nenes estan 

veient que hi ha una altra forma de fer. Fins que no hi hagi dones amb cossos diversos 
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i discursos diversos i empoderadors, la indústria serà un lloc on no ens trobarem 

referenciades. Les nenes, les joves, les criatures, els criaturis no veuran altres 

realitats, i si no ho veus, no ho aspires a ser. 

Des de fa molts anys que es consumeix una música que cosifica i sexualitza el 
cos femení. Per què creus que s'ha permès aquest tracte al cos de la dona i a 
les dones en si mateixes? 

Perquè el capitalisme ens vol submises i objectes. Les estructures pensades des de 

la masculinitat no tenen en compte les vulnerabilitats i els desitjos de les dones, 

només tenen en compte les mirades masculines. Fins que no canviem les estructures 

i les formes d'entendre i funcionar, això seguirà sent així. 

El reggaeton qui l'escriu?, qui apareix en els vídeos?, son tot homes sempre. Al final, 

el reggaeton no és masclista, ni feminista, és un tipus de música. És la lletra que es 

fa, com l'escriuen, des de quin univers es mostren aquestes lletres el que fa que sigui 

feminista o masclista. Hi ha les Tremenda Jauria que et fan un reggaeton feminista 

que és meravellós, i és una música xulíssima amb la qual pots moure el cul. També 

pots ballar a Daddy Yankee, però ell et farà un relat del seu món molt diferent, te'l farà 

des de la seva mirada masculina. 

El marc del patriarcat ha permès durant segles que el cos de la dona es veiés 
com un bé per explotar, sigui la prostitució o sigui en la portada d’una revista 
nua. Per què ara plasmar a una dona nua, amb cos normatiu o no, és una eina 
d’expressió del feminisme?  

El cos sempre ha estat una eina d'empoderament. De fet, tot el que ens passa pel cos 

és polític. El que passa és que ara s'està parlant del cos d'una manera més oberta. 

Per exemple, ara s'està parlant més del tema de salut en les dones; un símptoma 

abans de tenir un atac al cor és que et fa mal el braç dret, però les dones no tenim 

aquest símptoma. No s'ensenya el cos amb perspectiva de gènere. Per tant, on està 

el nostre cos? 

Crec que mostrar cossos i, insisteixo, cossos diversos, fa que la societat vegi que el 

cos és una eina política pel canvi. I això encara ens falta. Espais com la música, el 

cinema o el teatre mostren el cos, però el mostren a mitges. Llavors, com passa la 

cultura pel cos? La cultura passa pel cos quan ens reconeixem els cossos, quan 
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ensenyem les vulnerabilitats dels cossos i quan ensenyem les no perfeccions dels 

cossos i no condemnem les diferències. 

Darrerament, s’han llençat cançons que marquen un abans i un després. Has 
sentit “Ay Mamá” o “Perra” de Rigoberta Bandini. Què en penses de les seves 
lletres? 

M'encanta, m'encanta, m'encanta i m'encanta. M'agrada molt, molt, molt. M'agrada 

molt i em sorprèn que siguem tan pudorosos. Una teta, que fantàstic! Quin problema 

hi ha? Si no hi haguessin tetes no ens hauríem alimentat cap dels que estem al 

planeta. És absurd tot aquest rotllo. Una teta, un cos nu, em sembla meravellós i em 

sembla absurd que en el 2022 ens estem plantejant si es pot ensenyar una teta a 

l'escenari. Clar que es pot ensenyar una teta a l'escenari, per favor! En quin punt 

estem que ens plantegem això? Em sembla molt retrògrada, la Marina Abramovich ja 

ho ensenyava tot als 70. 

A vegades sembla que haguem descobert la sopa d'all. Hi ha molta història de cossos 

empoderats, però ara estem en un moment o molt pudorós o molt llibertari. Hi ha dues 

realitats, hi ha una extrema dreta pujant dient coses com que les dones hauríem de 

tornar a fer les nostres "labores", i després hi ha una esquerra superpotent que està 

ensenyant noves realitats de gènere, sexualitats, d'orientació... i estem tota l'estona 

en dues aigües i jo dic: prou. 

Per què neix ara la Rigoberta Bandini? 

Crec que les xarxes socials han encapsulat els missatges. Ara cal fer-los clars, curts, 

breus i molt directes. Llavors, quan Mecano cantava cançons sobre l’amor entre dues 

dones i ho feia a través de metàfores, la idea dels ocells… això segurament arribava 

a un percentatge ínfim de la gent que escoltava Mecano.  

Això de dir les coses clarament cerc que funciona perquè el teu missatge arribi més 

enllà. Crec que les xarxes han fet que vulguem rapidesa, informació clara, directa, i al 

final, poder dir teta, perra, i toto, que és el que diu la Bad Gyal, a l’escenari.  

I per últim, per què fan tanta por les nostres tetes? 

Perquè les tetes són poderoses, i les tetes són una cosa que ells no tenen.  
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B. Paula González, professora de twerking 38 

Què és el twerking per tu?  

Per mi el twerking és una manera d'expressar-me, 

de comunicar-me i de sentir-me lliure. És una 

manera de connectar amb parts del meu cos que 

jo, d'entrada, no havia connectat mai amb elles, i 

que jo no sabia que podia moure. Per mi és una 

manera d'empoderar-me, de sentir-me forta. 

D’on neix la teva curiositat per ser professora 
de twerking? 

Jo no vaig començar a fer twerking per ser 

professora, però un dia em van dir que tenia el nivell 

i jo vaig pensar que era una molt bona oportunitat. Ara el fet de ser professora, em 

dona molta angoixa, perquè encara no ho tinc normalitzat.  

Recordo que quan vaig començar a ser professora, em va agradar molt. Vaig 

connectar amb la gent. Ara sé que el twerking té una repercussió darrere de totes 

elles, no només venen i fan la classe. A aquestes persones que els hi faig la classe 

els hi dono alguna cosa, els hi estic ensenyant alguna cosa, que no només és ball. 

Això m’inspira a seguir, estic molt agraïda a la meva professora, que va ser qui em va 

proposar de donar classes.  

Perquè ho entenguis, hi ha hagut dies que he estat molt malament. He tingut un dia 

de merda, o m’ha passat alguna cosa dolenta, però és arribar a fer classes de twerking 

i se'm canvia la cara, tinc un somriure d'orella a orella. I mira que potser no tenia ganes 

de fer la classe, però és que em recarrega l'energia.  

Empodera ballar twerking?  

Potser en altres cultures tenen més normalitzat moure aquesta part del cos, però a la 

nostra no. No es parla en públic sobre el cos, és estrany. Aleshores, moure una part 

del teu cos que està sexualitzada, com són els malucs, és un pas per empoderar-te.  

 
38 Paula González. Foto de Paula González. 

Paula González 
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S’ha d’estar present en el ball; estic movent una part del meu cos, que és el cul, que 

està sexualitzada, i m’estic sentint bé. Què sento al respecte?, perquè vulguem o no, 

aquesta part del cos es veu com si fos part de la sexualitat de la dona. Jo crec que sí, 

que ballar twerking empodera. 

T’has sentit assetjada per ballar twerking alguna vegada? 

Haig de contextualitzar que jo mai ballo twerking a espais públics, ni al carrer, ni a les 

discoteques. No sé per què vaig prendre aquesta decisió, però avui dia no ballo 

twerking en un altre lloc que no sigui un espai on em senti segura. 

Tot i això, tinc clar que si vaig a una discoteca i em poso a ballar twerking em passarà, 

perquè tinc l'experiència d'haver ballat perreo i que m'hagi passat, o sigui que, 

segurament també em passaria amb el twerking. 

Alguna vegada algun home s’ha pensat que estaves incitant-lo a mantenir 
relacions sexuals, o a enrotllar-vos, només per ballar twerking? 

Sí. L'altre dia amb una de les meves classes ho estàvem parlant, perquè t'haig de dir 

que les meves classes no són estrictament de ball. Darrere de totes elles hi ha un 

discurs i uns arguments sobre el twerking, que anem treballant dia rere dia. Creem un 

espai en comunitat on poder compartir experiències, i això que em preguntes l’altre 

dia ho parlàvem.  

Dèiem: “pel fet de ballar amb un home, què passa?” Perquè a vegades ells es 

confonen. A vegades nosaltres només volem ballar per passar-ho bé, per perrear. 

Però totes coincidíem que sí que és cert que sempre hi ha un moment que penses 

“Ostres, potser s'està confonent i pensa que em vull enrotllar amb ell”. A vegades ens 

ratllem per aquesta idea, sobretot perquè penses “vull ballar amb tu, però no ho faré, 

perquè sé que si ho faig, pensaràs que tinc unes altres intencions”.  Aleshores em 

reprimeixo en aquest sentit, i no ho faig.  És una merda.  

I cal dir que en alguns moments sí que he ballat amb homes, però normalment són 

homosexuals, perquè em sento més segura i ballo amb ells tranquil·la. Però si és un 

home heterosexual gairebé sempre em reprimeixo  i no ballo amb ell.  
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Per què creus que et passa això? 

És una realitat, passa i seguirà passant, encara que espero que no.  Els homes hetero 

moltes vegades es pensen que quan estàs ballant amb una dona tenen el dret de 

tocar-la, besar-la o fins i tot, pensar que vol tenir relacions sexuals amb tu.  Però ha 

de quedar una cosa clara, que estiguis ballant amb mi, i jo m'ho estigui passant bé, 

no vol dir que em vulgui anar al llit amb tu. Jo estic gaudint d’aquell moment i no 

significa res més. Potser em pot venir de gust, però potser no, i tinc el dret d'escollir 

si vull o no vull fer aquestes coses. 

Tot això passa pel sistema patriarcal, per totes aquelles coses que ens han dit des de 

petites, els rols que ocupem en la societat. És una cosa que ens han imposat a 

nosaltres, però també a les anteriors a nosaltres. Mira, pel 8M vaig agafar a la 

biblioteca un llibre sobre la caça de bruixes, i em vaig adonar que seguim en aquestes, 

potser encara pitjor. És que sembla que en comptes d’avançar, seguim en el segle 

XVI. Que fort! Jo em sento molt alliberada, però sé que no és una realitat que pugui 

compartir tothom.  

També sé que tinc instaurats pensaments molt llunyans al meu discurs feminista. Per 

exemple, quan marxo de festa sempre m’emporto una jaqueta, perquè sé que quan 

torni serà de nit i m’hauré de tapar perquè no passi res. Sé que són coses que no 

hauria de pensar, perquè jo no hauria de sortir de casa amb aquest pensament. Quin 

cansament! Que malament! És una cosa que em passa, i a vegades no soc conscient, 

però altres sí, i em fot, perquè no hauria de tenir aquests pensaments abans de sortir 

de casa. Per què m’haig de sentir jo malament quan surti de festa?  

Arriba un moment, que dius “que siguin ells, que s’eduquin!”. Nosaltres no estem fent 

res malament, només estem vivint. És molt fort! A mi també m’agraden les dones i jo 

no vaig darrere d’elles assetjant-les. Jo sóc persona i jo sé posar-me límits. Som dues 

persones iguals, tu ets un home i jo una dona, amb els mateixos desitjos. Saps posar-

te límits i saps dir “fins aquí, el que estic fent no està bé”. Aleshores, no t’amaguis 

darrere d’arguments pobres, tu saps quan una cosa no està ben feta. 

El twerking és feminista? 

Sí, a més, he de dir que, no sé per què, en els casals quan faig aquest tipus de 

classes, sempre em diuen que volen una professora de twerking feminista. Quina 
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mania! El twerking en si és un ball feminista. No hem de dir que volem un twerking 

feminista. Twerking feminista, de què? Si el twerking és feminista. Si vols que jo faci 

una classe, el meu twerking serà feminista sí o sí. És la meva realitat, com jo he après 

aquest ball, com l’he viscut.  

Llavors, el twerking és feminista. Sí, és cert que hi ha altres punts al món que no 

l’entenen com a tal i que el representen des d’una altra mirada, però aquí, a Espanya, 

jo crec que el twerking és feminista i que l’hem fet part de la nostra lluita. Per tant, no 

cal posar l’etiqueta de ‘twerking feminista’, no, és que per mi, no hi ha twerking que 

no sigui feminista. Així de simple.  

On creus que està el cos de la dona a la indústria musical? 

Crec que està mal posicionat. El twerking va arribar a Europa per Internet, pel famós 

vídeo de la Miley Cyrus. Sortia ella ballant twerking a un tío, que ni recordo el nom 

(T.I Pharrell a Blurred Lines). Quan va arribar aquest vídeo aquí, va ser molt 

impactant. Una dona blanca, moníssima, prima, amb ulls blaus, movent el cul a un tio. 

A la indústria haurien d’haver pensat “això ven, anem a explotar-ho”. Però un moment, 

això no és normal. Pots fer twerking a qui tu vulguis, però s’ha de ser molt conscient 

en quin context es fa. No és en si el ball. Sincerament, aquest vídeo ens va 

representar horriblement, a tot el moviment del twerking. El twerking no és un ball que 

fem per a ningú, el fem per a nosaltres mateixes.  

Que es viralitzés així, ens costarà, i ens està costant molts anys, canviar-ho. Ballem 

per nosaltres, és un ball feminista. S’ha de deixar clar una cosa: ens ha posicionat 

malament dins de la indústria. La gent el veu com un ball brut que busca provocar. 

No, no ens ha ajudat ni a les ballarines, ni a les cantants tampoc.  

És una realitat, els tios estan per sobre de nosaltres a la indústria musical. El tema 

dels sous, de les posicions de manaments… les dones passem per moltes coses en 

aquest món, i ens aguantem moltes altres: treballem sense contractes, fem 

promocions sense saber-ho, fem audicions sense saber les condicions de treball que 

hi ha al darrere… Hi ha homes ballarins de twerking, però no són la majoria, les dones 

són les que ens traguem aquestes coses. I això és culpa de la mala posició que ens 

han donat des d’un principi. 
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Quina importància hi ha en donar un discurs com aquest darrere del twerking? 

Jo crec que és molt important contextualitzar que no és un ball europeu. No és un ball 

nostre, les seves arrels venen d'Àfrica, és un ball que ha passat per moltes coses. Ve 

de persones esclavitzades. Té una història molt dura, que gràcies a ella ara podem 

reivindicar el nostre cos ballant, però no hem d’oblidar d’on ve. Cal ballar-lo sempre 

des del respecte. Tenir clar que el ballo com a persona blanca, a Europa, però no és 

un ball meu. No m’ho puc fer meu perquè no seria just i no seria respectuós per la 

cultura d’on ve. És molt important situar a la gent dins de les arrels del twerking quan 

el balles, així es respecta des de l’inici. 

Utilitzar el cos de la dona en la indústria no és una altra forma d’explotar-lo? 

Quan un home balla, canta, o fa el que vol, explota el seu cos i li donen diners. El 

problema no és explotar el cos, el problema està en, quina diferencia hi ha entre que 

ho faci un home o una dona? Jo no veig cap problema, però la gent sí. Jo sempre que 

venim a ballar twerking dic “venim a gaudir dels nostres cossos, siguin els que siguin”, 

i és així, però no sé per què hi ha tanta pudor amb el nostre cos i en la manera de 

poder gaudir-lo.  

A la indústria musical majoritàriament apareixen cossos normatius, pot 
provocar això que es reafirmin els estereotips? 

Depèn molt de la música, de quin tipus d’artistes consumim. Hi ha moltes dones que 

produeixen per fer twerking: la Zowy, la Pili… hi ha moltíssimes dones a la indústria 

musical que volen fer els seus vídeos normals, que no dic normatius. No totes són 

metre vuitanta, 90 60 90, no, ni elles mateixes són persones normatives.  

A vegades quan introdueixen cossos diferents als videoclips, el que intenten és 

integrar, però acaben marcant-los: “ha sortit una negra en el vídeo”. En comptes de 

fer-ho una cosa normal, fan tot el contrari. No t’hauria d’importar si surt una dona 

negra o una gorda, t’hauria d’importar el global. Realment el que passa és que, quan 

poses una persona que té estereotips diferents amb la intenció de posar-la, en 

comptes de normalitzar, que és el que volies fer, ens fixem que ho has fet per salvar-

te les espatlles. Allunyes més a les persones d’allò que és normal, la diversitat de 

cossos.  
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Els cossos són diferents, cal mostrar-los perquè és una realitat que moltes dones no 

es veuen representades. Senten que les jutgen, és molt difícil, és una pressió constant 

ser dona! Amb el twerking he vist cossos tan diferents, que al final, s’ha convertit en 

un espai on jo m’he sentit supersegura. He tret totes les coses que a mi em feien estar 

insegura. La gent no es fixa, venen a ballar i a gaudir.  

Coneixes a la Bad Gyal?  

Personalment no, però si sé qui és, òbviament. Des dels seus inicis! 

Què és el primer que et ve al cap quan et dic el seu nom? 

Passar-ho bé, festa, ballar. Jo la vaig començar a sentir als seus inicis quan feia 

covers de la Rihanna, i que cantava en català. Quan la vaig sentir per primer cop, vaig 

pensar, ets una deesa. Cantes sobre el Mercadona, wow què?, què és això? I a sobre, 

fas servir l’autotune a tope.  

Si ho penses, és una noia que no és gens normativa. És una noia molt petitona, fa 

1,50, i mou el cul. Normalment, la gent pensa que per ballar twerking has de tenir un 

cul molt gran: mentida. La Bad Gyal és un exemple perfecte. Jo la vaig començar a 

sentir al principi de les seves cançons. De fet, la tinc molt present perquè quan vaig 

començar a ballar, en una festa del meu barri la van posar, i tinc tan bon record ballant-

la, que gaudeixo moltíssim cada vegada que l'escolto.  

Li veus una línia feminista? 

Sí, jo diria que sí. La gent diu que no, que parla de follar, d’enrotllar-se amb gent. Però 

és important. Cal normalitzar el sexe, el cos de la dona, gaudir de les relacions 

sexuals. Ella ho diu, ho deixa clar. És una persona empoderada, empoderadíssima, i 

que canta del que li dona la gana.  

En cançons com Zorra o Pussy, empodera. Diu coses que la gent no s’espera que 

digui, és una dona que no és correcta les 24 hores del dia. Ella canta del que li sembla 

a ella.  

Per què creus que fan por les nostres tetes? 

És una pregunta que mai m’he fet. Sé que a la gent li dona cosa un parell de tetes de 

dones. A mi em fa molta gràcia els homes que diuen que no tenen tetes, sí que tenen 
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tetes, tetes tenen, mames no. Potser no són tan grans com les de les dones, però sí 

que tenen tetes. Aleshores, no sé per què estan mal vistes, és supernatural, és una 

part del nostre cos que alimenta als bebès, una cosa tan natural com un colze, o un 

peu, no entenc per què els hi sorprenen. Aquesta pregunta se la faria a un noi, en 

plan, que et passa amb les meves tetes? Per què t’incomoden les meves tetes? La 

gent s’escandalitza, és que la gent no té tetes?  

No és una pregunta que m’hagi plantejat mai, però crec que la gent se l’hauria de 

plantejar. Perquè Instagram censura les tetes?, o un mugró. Que un mugró d’home o 

de dona a prop, no es poden diferenciar, són iguals. A quin punt arribem! És que és 

perquè som dones, i ja està! No és perquè siguin mugrons, perquè si ho fossin, els 

dels homes també els censurarien, i només són els de les dones. No té sentit.  

5.2.2.4 Guió literari del programa pilot 

D’ençà que tinc memòria he fet crítica. Quan era petita era aquella nena pesada que 

et dona la contrària quan considera que alguna cosa és injusta. A l’adolescència a 

casa tots  tenien clar que la nena els hi havia sortit reivindicativa.  

Va ser amb 13 o 14 anys que vaig decidir que seria periodista. El meu argument era 

molt sòlid, almenys per mi: “havia de canviar el món, perquè ja era hora d’obrir els ulls 

de la gent”. Aleshores només era una noia que escrivia allò que pensava en un 

quadern. Potser hauria pogut canviar el món sent metge, professora o política, però 

per mi era molt important ajudar a les persones a entendre el món.  

Aquest podcast és un recull de totes les crítiques que tinc al cap i que em recorren el 

cos. Això és “ja és hora”, un projecte que relaciona la crítica social amb la cultura, 

perquè “ja és hora” de ser crítics amb el que ens envolta. I jo soc la Laura Sánchez, 

la veu d’aquest podcast. 

La cultura ha estat sempre un espai de crítica. La cultura ens representa, representa 

les nostres preocupacions, les reivindicacions, expressa tot allò que no es diu, aquells 

missatges que en la societat es tornen silencis. Per això, avui començo aquest 

projecte, per donar llum a allò que s’ha de veure. Per obrir ulls i fer-nos més 

conscients.  
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Almenys, aquesta és la meva idea, que com a la nena que era amb 14 anys, també li 

sembla sòlida. I si no, almenys serà divertit.  

El gener del 2022 passa una cosa que em sorprèn. Al Benidorm Fest va una cantant 

que no només fa música, fa crítica i fa feminisme. Ella és la Rigoberta Bandini i porta 

al festival “Ay Mamá”, una cançó que posa sobre la taula les discriminacions que 

pateix el cos de la dona, i en conseqüència ella mateixa, en la nostra societat. Per 

això, he decidit que el primer episodi de “ja és hora” parli d’això, del cos de la dona en 

la indústria musical. Per què diu com la Rigoberta, “por qué dan tanto miedo nuestras 

tetas”?  

Amb 16 anys llegeixes per primera vegada a Virginia Woolf. Llegir “una habitació 

pròpia” és un descobriment per tu, tant literari com personal. Mentre llegeixes les 

seves pàgines veus missatges ocults de l'autora, que per tu són com crits silenciosos 

a les altres dones de l'època. Virginia diu “Aquí estic, preguntant-me per què les dones 

no escrivien poesia en l'època isabelina” i tu llegeixes “aixequeu-vos, escriviu poesia, 

expresseu-vos, algú en el món voldrà escoltar les vostres veus”. 

Després llegeixes a Jane Austen, primer Orgull i Prejudici, més tard Emma, i en 

acabat, la seva obra mai conclosa: Sanditon. En totes veus a dones fortes que tenen 

molt a expressar, en la seva època i en la nostra. Potser no s'aixecaven de la taula i 

anunciaven a tot pulmó que estaven cansades de què les tractessin com a animals i 

que s'independitzaven per a treballar d’allò que elles volien, però si es treien els 

guants en els balls i prenien la iniciativa en els seus amors.  

Quan arribes a Jo March, en Little Women d'Emily Brönte, etens que totes aquestes 

dones que estàs llegint tenen les seves habitacions pròpies, i en conseqüència les 

seves veus. Les autores van escriure tot el que volien ser a través dels seus 

personatges. 

Així comences a crear el teu discurs feminista, entre les habitacions pròpies de dones 

que feien feminisme sense ser conscients que feien feminisme. 

Irònicament, en aquesta època també descobreixes les discoteques. Tens 16 anys i 

sortir un dissabte a la nit amb les teves amigues és tota una aventura. Aneu a una 

discoteca que avui dia tens promès no tornar a trepitjar. Perquè ens fem una idea, 

era, i és, d'aquestes discoteques on les noies entren gratis i els regalen una 
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consumició mentre que els homes paguen 12 euros per l'entrada i 20 si volen un 

cubata.  

En el seu moment no li dones molta importància al que suposava per a tu, com a 

dona, no haver de pagar l'accés a una discoteca. Tampoc ets conscient del que 

implica ballar música que utilitza a les dones com a objectes sexuals, ja sigui per les 

seves lletres masclistes, o pels seus videoclips. 

En aquesta discoteca, com en moltes altres, sonen cançons que et posen la pell de 

gallina. 

Ozuna, un dels músics llatins més escoltats actualment cantava el 2018 

“Devuelveme”: “Se que te gusta que yo te bese, mientras tu me ignoras las ganas 

crecen. No te olvides que tu cuerpo me pertenece y quiero repetirtelo muy muchas 

veces…”. Una oda a la propietat, gairebé un cant a la violació. En aquesta cançó, 

literalment, es diu que si una dona t'ignora, les ganes de posseir-la creixen, i això és 

el més normal del món perquè et pertany. 

Romeo Santos és un altre de la llista. Ell és conegut per les seves balades 

romàntiques. Quatre anys abans, el 2014, publicava la cançó “Eres mía” que diu així: 

“no te asombres, si una noche, entro a tu cuarto y nuevamente te hago mía. Bien 

conoces mis errores, el egoismo de ser dueño de tu vida. Eres mía, mía, mía…”. Una 

cançó més que tracta a les dones com a objectes que es poden posseir. És més, tant 

les pots posseir, que si un dia la violes a la seva habitació, no hauria de sorprendre't.  

Més tard, el 2017, tots s’escandalitzen quan la Becky G, una dona cantant de 

reggaeton treu “Mayores” i diu explícitament que li agraden els homes més grans que 

ella: “a mi me gustan mayores, de esos que llaman señores, de los que te abren la 

puerta y te mandan flores”. És tal el renou que causa la seva cançó que quan aquell 

mateix any la Becky G visita el programa Operación Triunfo a Espanya i canta la 

cançó, li ha de canviar la tornada perquè es considera que és massa sexual.  

Seria fàcil dir que aquest tipus de lletres només es veuen en el reggaeton, però no és 

cert. En altres gèneres també s'escolten lletres amb violències cap a les dones. 

“Si te agarro con otro, te mato. Te doy una paliza y después me escapo. Dicen que 

soy absorbente porque quiero tenerte presente. Dicen que soy aburrido pero cuando 
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quiero lo que quiero es mio” Aquest és Cacho Castaña, i encara que la cançó pugui 

semblar antiga, és només del 2003. Amb aquesta, et quedes sense paraules.  

És curiós que la culpa sempre es relacioni amb les dones. Cacho ho diu clar, si ella li 

és infidel, ell li donarà una pallissa. Ens xoca molt escoltar aquestes lletres. Però hi 

ha més i més i més. “Me ha cogido la madera, a mi novia yo he matado, no saqueis 

fotografías, tengo el cuerpo ensangrentado. Yo era un chico muy decente, ella era 

una prostituta. Ya no usará la cama, ahora duerme en una tumba”. Aquest és el grup 

“Platero y tu” el 1991 cantant “La maté porque era mía”. Una altra cançó que afirma 

que els homes poden fer el que vulguin amb una dona per l'etern argument que són 

de la seva propietat. M’agradaria a mi saber, qui en algun moment va decidir que era 

bona idea fer pensar això als homes.  

Sembla una bogeria que algú pugui escoltar aquest tipus de música, però es fa, són 

cançons que han estat famoses en les seves èpoques i països i que s’han seguit 

escoltant amb el pas dels anys. I no ens hauria de sorprendre tant, perquè encara ara 

s'estan escrivint lletres masclistes i misògines que sonen al cotxe i que consumim en 

algun moment de les nostres vides. I encara que creguem que el principal problema 

és el que diuen, en realitat ho són les conductes i actituds que s'accepten i es recreen 

en tenir tan normalitzat aquests missatges.  

Perquè és llavors, quan en una discoteca mentre una noia balla tranquil·lament se li 

acosta un desconegut a tocar-la i a intimidar-la. Potser només pel que podia haver 

sigut, però també perquè se sobreentén que aquella dona balla per a satisfer a algú. 

Per què sinó, per què estaria movent els malucs així?  

Quan penso en com retratar aquesta imatge, que segur que a moltes us ha passat, 

penso en preguntar-li a algú que fa servir el seu cos com a forma d'expressió i que és 

possible que tingui la connotació sexual més alta de totes les danses. Agafo el cotxe 

i vaig a l’Espai Jove Can Tauler de Montcada i Reixac, on la Paula Sánchez és 

professora de Twerking.  

LAURA: Per la Paula que és el Twerking? 

PAULA: Per mi el twerking és una manera d'expressar-me, de comunicar-me i 
de sentir-me lliure. És una manera de connectar amb parts del meu cos que jo, 
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d'entrada, no havia connectat mai amb elles, i que jo no sabia que podia moure. 
Per mi és una manera d'empoderar-me, de sentir-me forta. 

El twerking té origen a Nova Orleans i a la Costa d’Ivori, a l’Àfrica Occidental. 

Aleshores sota el nom de booty dance. En aquesta dansa els malucs agafen tot el 

protagonisme, perquè són el que més es belluga del cos del ballarí o ballarina.  

El twerking ha rebut connotacions sexistes des de la seva popularització arreu del 

món. La majoria de professionals de la dansa que el ballen són dones, i moltes 

vegades això s’ha interpretat com si fos un reclam a les relacions sexuals.  

PAULA: “pel fet de ballar amb un home, què passa?” Perquè a vegades ells es 
confonen. A vegades nosaltres només volem ballar per passar-ho bé, per 
perrear. Però totes coincidíem que sí que és cert que sempre hi ha un moment 
que penses “Ostres, potser s'està confonent i pensa que em vull enrotllar amb 
ell”. A vegades ens ratllem per aquesta idea, sobretot perquè penses “vull ballar 
amb tu, però no ho faré, perquè sé que si ho faig, pensaràs que tinc unes altres 
intencions”.  Aleshores em reprimeixo en aquest sentit. 

Una gran part de les cançons de reggaeton tenen ballarines als seus videoclips fent 

twerking. Tant les cançons que hem sentit abans sobre la possessió del cos de la 

dona, com la cançó de la Becky G, que va ser entesa, en molts casos, com una 

alliberació feminista. 

El twerking neix com un ball més, però ha agafat força com una eina d’empoderament. 

La cantant barcelonina Bad Gyal va començar a produir música quan només tenia 19 

anys. Ara amb 25 és una de les cantants de reggaeton més sentides a Espanya. I, en 

totes les seves cançons, apareixen dones ballant twerking.  

La seva producció vària força del reggaeton més normatiu. La Bad Gyal utilitza la seva 

música per empoderar a les dones. En el març de 2022, en el 8M, va publicar a les 

seves xarxes socials que estava cansada de la doble moral d’alguns artistes de 

reggaeton, que escrivien música sobre dones sexys empoderades amb els seus 

cossos, però que després assenyalaven a les dones que feien servir el seu cos per 

expressar-se a la música. El juny de 2021 ja ho deia en una entrevista amb EFE: 

EFE BAD GYAL https://www.youtube.com/watch?v=FR8QvMEvhho 
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Ella és la Neus Molina i és periodista. 

NEUS: Primer de tot, el twerk és un moviment. Els moviments no són feministes, 
ni masclistes, igual que la música no és feminista, ni masclista, igual que els 
balls no són feministes, ni masclistes. Són les mirades el que fa que les coses 
siguin feministes o masclistes. Llavors, el twerk des del meu punt de vista no 
és una dansa masclista, ni feminista. El que sí que passa amb el twerk és que 
funciona a través d'uns moviments, de la part de la pelvis i del cul, que són 
espais del cos de la dona sexualitats per la mirada masculina de manera 
històrica. Entendre el twerk com un acte poc empoderador o, fins i tot, denigrant 
per la dona, és no entendre tot l'espai històric que acompanya això. 

LAURA: Per exemple, ara en la producció; coneixes a la Bad Gyal? I que és el 
primer que et ve d’ella al cap? 

NEUS: A mi la Bad Gyal m'agrada, considero que és una persona que ha agafat 
les eines de la indústria i les ha modificat com li ha donat la gana. Per mi això 
és molt potent i molt valent. Crec que ella és molt conscient del seu potencial 
sexual i l'explota. 

Hi ha una cosa que m'agrada molt de la Bad Gyal que és que ella explica d'on 
ve el twerk, ella explica d'on ve el dancehall. Ella explica que el dancehall neix 
a Jamaica, ella explica que ha anat a Jamaica a aprendre dancehall. Tu et pots 
quedar amb la Bad Gyal que ha fet tot aquest procés d'aprenentatge, o et pots 
quedar amb la Bad Gyal que canta amb l'Omar Montes "mi totito no tiene 
cobertura". 

La Bad Gyal ha viscut les conseqüències de la censura cap al cos de la dona. A ella 

li han bannejat el videoclip de la cançó “Pussy” a Youtube i a Tiktok per considerar-la 

contingut sensible per mostrar el seu cos gairebé nu. La cançó diu així: “Mi 

personalidad no está a tu altura Déjate de flipar, me pareces basura Vine a moverlo, 

pero pa' ti no (pa' ti no) Pa' ti no” 

És una cançó en honor a les dones, pocs dies abans del 8M de 2021 la treu com una 

oda a l’empoderament femení. La lletra té un missatge clar: ella surt de festa quan 

vol, ho fa amb les amigues i vol deixar clar que balla per ella mateixa.  
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NEUS: Els cossos en la música continuen sent molt normatius i molt 
sexualitzats. Si tu sexualitzes perquè tu vols, com el cas de la Bad Gyal, perquè 
tu has decidit que això forma part del teu producte, perquè has decidit que tu 
ets el producte i el teu cos també. Si darrere hi ha unes formacions i uns tallers 
per saber i aprendre d'això, doncs, endavant. Fantàstic. Però, que passa amb 
els altres cossos?, que passa amb els cossos que no són prims, que no són 
bonics, però que canten superbé, que ballen superbé. On són aquests cossos? 
Crec que aquest és el nou repte que tenim, com a dones, com a societat i com 
a indústria musical i cultural. Mostrar la diversitat de manera pública. 

El feminisme del segle XXI s'ha caracteritzat, entre moltes altres coses, per 

representar el cos de la dona tal qual és. Hi ha una gran pressió per voler ensenyar 

tot el que som, on i quan vulguem. I en aquest marc, s'han reafirmat molts estereotips. 

Per què ensenyar el cos de la dona és un gran pas, però en moltes indústries es 

continuen reafirmant els cànons de bellesa hegemònics. Perquè encara que cada 

vegada es veuen més cossos no normatius a la cultura, continua havent-hi una gran 

tendència a què sí que hi siguin. 

NEUS: …pujar a l'escenari, és estar a un espai públic i ser un lloc de 
representació. Allà tu busques tenir referents. Ara per exemple el que està 
passant al futbol és meravellós. Estan apareixent nous referents, els nens i les 
nenes estan veient que hi ha una altra forma de fer. Fins que no hi hagi dones 
amb cossos diversos i discursos diversos i empoderadors, la indústria serà un 
lloc on no ens trobarem referenciades. Les nenes, les joves, les criatures, els 
criaturis no veuran altres realitats, i si no ho veus, no ho aspires a ser. 

Tornem al principi del podcast. Tornem el gener de 2022, quan les televisions 

retransmeten l’actuació de Rigoberta Bandini al Benidorm Fest. “Ay mamá” és sentida 

per milers de persones del país i acaba sent un himne a les manifestacions feministes 

del 8M del 2022. 

“Tú que has sangrado tantos meses de tu vida, Perdóname, antes de empezar, soy 

engreída, Y lo sabes bien, A ti que tienes siempre caldo en la nevera, Tú que podrías 

acabar con tantas guerras. ¡Escúchame! Mamá, mamá, mamá  

(LAURA: amb un pit enorme a sobre de l’escenari la Rigoberta Bandini va sonar així)  
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Paremos la ciudad sacando un pecho fuera al puro estilo Delacroix Mamá, mamá, 

mamá… por tantas mamá mamá…” 

He sentit la cançó més de cinquanta vegades, però no hi ha hagut encara cap on no 

se m’hagi posat la pell de gallina. La primera vegada que la vaig sentir, vaig plorar. 

Potser ho vaig fer fins a la tercera o quarta vegada. Tampoc us mentiré.  

“Ay mamá” és una cançó que reivindica el lloc de totes les mares, les que ho són i les 

que no. Totes aquelles dones que tenen el poder de parar una guerra. La Rigoberta 

Bandini ha escrit una cançó que agraeix al cos femení la seva capacitat de fer vida, 

també de preocupar-se pels altres i sobretot de ser fort davant de tota la por que li té 

la societat.  

Ella a la cançó pregunta: por qué dan tanto miedo nuestras tetas? I jo no sé respondre-

li. Perquè és molt dur que un pit masculí pugui ser publicat a Instagram, però el femení 

estigui censurat. És molt injust, però també és ridícul, perquè gràcies a aquells pits 

que a la societat els fa vergonya veure en les xarxes socials, estem totes i tots vius.  

NEUS: M'agrada molt i em sorprèn que siguem tan pudorosos. Una teta, que 
fantàstic! Quin problema hi ha? Si no hi haguessin tetes no ens hauríem 
alimentat cap dels que estem al planeta. És absurd tot aquest rotllo. Una teta, 
un cos nu, em sembla meravellós i em sembla absurd que en el 2022 ens estem 
plantejant si es pot ensenyar una teta a l'escenari. Clar que es pot ensenyar una 
teta a l'escenari, per favor! En quin punt estem que ens plantegem això? Em 
sembla molt retrògrada, la Marina Abramovich ja ho ensenyava tot als 70. 

La Rigoberta Bandini amb “Ay Mama” marca un abans i un després a la indústria, 

porta reivindicació, feminisme i empoderament. I el millor és que ella no va començar 

a compondre amb aquesta intenció. La seva música neix per la seva pròpia necessitat 

d’empoderar-se. Així ho deia a una entrevista al programa Las Uñas de Sindy 

Takanashi a la plataforma de Flooxer.  

LAS UÑAS FLOOXER RIGOBERTA BANDINI: 
https://www.youtube.com/watch?v=4wBDAe4NcUo  

La cançó de la qual parla la Rigoberta Bandini, és “perra”: “Esto de nacer mujeres en 

el tiempo de Despentes, Es difícil, no sé por dónde empezar. Si yo pudiera ser perra, 
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por favor, dejadme serlo, Solo pido ir sin correa a pasear. Yo nací para ser perra, por 

favor dejadme serlo, pero no quiero llevar nunca el bozal… ” 

Aquesta cançó neix de la seva necessitat d’alliberar-se, de deixar fluir aquells 

sentiments desagradables d’una ruptura amorosa. La música de la Rigoberta ha 

començat a tindre molta presència al nostre país per això, per la capacitat d’empatitzar 

amb ella. Perquè totes sentim les dificultats que té ser dona i el que ens agrada anar 

a passejar sense corretja. Perquè sí, estem lligades. Estem lligades a uns rols que 

se’ns ha imposat des que vam néixer, inclús abans d’això.  

Sentir els discursos de la Bad Gyal o de la Rigoberta Bandini em fa pensar que elles 

han aconseguit crear una habitació pròpia, o més ben dit, un escenari propi, on crear 

música per trencar estereotips i empoderar a les dones, però sobretot per donar-nos 

un espai dins de la indústria musical i fer-nos valorar.  

En aquest capítol hem començat amb cançons que infravaloren a les dones, que les 

tracten com a objectes i les denigren pel simple fet de ser el que són. Però amb totes 

les dones que han aparegut, i totes aquelles que no han estat, però hi són, això a 

donat un gir important. I és que encara que el cos de la dona hagi estat durant anys 

a la música representat des de la possessió per part de l’home, avui no és així en 

moltes cançons, perquè les dones cada dia estan més fortes, i per sort, cada dia tenen 

més presència arreu.  

Per això, avui ja no vaig a aquella discoteca de quan tenia 16 anys. Ara ballo, bellugo 

els malucs, i tot allò que vull, sentint les cançons de la Bad Gyal i cantant a ple pulmó 

a la Rigoberta. Per què avui, gràcies a elles, moltes dones se senten segures en la 

indústria musical i prenen partit per aconseguir tenir una habitació pròpia en ella.  

Aquest és el primer capítol del podcast de “Ja és hora”, perquè ja és hora de veure el 

cos de la dona representat a la música com el que és, de les dones i de ningú més.  

Aquest capítol no es podria haver fet sense les veus i pensaments de la Paula 

Sánchez i la Neus Molina. Tampoc sense l’Albert Salord, que m’ha acompanyat en la 

creació d’aquest projecte. El meu estudi de gravació han estat les quatre parets de 

l’UAB Media. Les sintonies que esteu sentit són de KPM Music i la música que heu 

anat escoltant dels cantants que he citat. Les declaracions de la Rigoberta Bandini 

són de Flooxer i les de la Bad Gyal de l’Agència EFE. 
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La veu que sentiu és la meva, soc la Laura Sánchez, i he escrit, locutat i editat aquest 

podcast.  

Gràcies també a tu, que estàs escoltant això. Al Twitter del podcast, @jaeshora, 

trobaràs informació sobre el capítol i a la pàgina web, podràs accedir a contingut 

exclusiu sobre les entrevistes.  

Si t’ha agradat el capítol, pots seguir “Ja és hora” a iVoox, Spotify i Google Podcasts.  

Gràcies per escoltar! 

(...) 

LAURA: En honor una mica a la Rigoberta, i a aquesta cançó tan potent, que a 
mi m’ha emocionat molt escoltar-la, jo fins a la cinquena o sisena vegada no 
parava de plorar quan l’escoltava, perquè em semblava molt heavy. 

NEUS: La de “Ay mama”? 

LAURA: Sí, sí, sí. El primer capítol del podcast li diré “per què fan tanta por les 
nostres tetes”, aleshores, aquesta és la meva última pregunta. Vull saber per 
què creus que fan por les tetes.  

NEUS: Perquè les tetes són poderoses, i les tetes són una cosa que ells no 
tenen. 
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5.2.2.4 Guió tècnic del programa pilot 
 

MÚSIQUES LOCUCIÓ + EFECTES SONORS EDICIÓ (E.S) 

Música Wake Up 
Call (KPM Music) 
1P - Fins al primer 
beat (00:00-00:07) 
 
Música Wake Up 
Call (KPM Music) 
2P 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

D’ençà que tinc memòria he fet crítica. Quan era petita era aquella nena pesada que et dona la contrària 
quan considera que alguna cosa és injusta. A l’adolescència a casa tots  tenien clar que la nena els hi 

havia sortit reivindicativa.  

Va ser amb 13 o 14 anys que vaig decidir que seria periodista. El meu argument era molt sòlid, almenys 

per mi: “havia de canviar el món, perquè ja era hora d’obrir els ulls de la gent”. Aleshores només era 

una noia que escrivia allò que pensava en un quadern. Potser hauria pogut canviar el món sent metge, 

professora o política, però per mi era molt important ajudar a les persones a entendre el món.  

Aquest podcast és un recull de totes les crítiques que tinc al cap i que em recorren el cos. Això és “ja 

és hora”, un projecte que relaciona la crítica social amb la cultura, perquè “ja és hora” de ser crítics amb 

el que ens envolta. I jo soc la Laura Sánchez, la veu d’aquest podcast. 

La cultura ha estat sempre un espai de crítica. La cultura ens representa, representa les nostres 

preocupacions, les reivindicacions, expressa tot allò que no es diu, aquells missatges que en la societat 
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Call (KPM Music) 
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Música Light 
Tension (KPM 
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Música Light 
Tension (KPM 
Music) 2P 
 
 
 
 
 
 
 

es tornen silencis. Per això, avui començo aquest projecte, per donar llum a allò que s’ha de veure. Per 

obrir ulls i fer-nos més conscients.  

Almenys, aquesta és la meva idea, que com a la nena que era amb 14 anys, també li sembla sòlida. I 

si no, almenys serà divertit.  

/silenci/ 
 

El gener del 2022 passa una cosa que em sorprèn. Al Benidorm Fest va una cantant que no només fa 

música, fa crítica i fa feminisme. Ella és la Rigoberta Bandini i porta al festival “Ay Mamá”, una cançó 

que posa sobre la taula les discriminacions que pateix el cos de la dona, i en conseqüència ella mateixa, 

en la nostra societat. Per això, he decidit que el primer episodi de “ja és hora” parli d’això, del cos de la 

dona en la indústria musical. Per què diu com la Rigoberta, “por qué dan tanto miedo nuestras tetas”?  

/silenci/ 

Amb 16 anys llegeixes per primera vegada a Virginia Woolf. Llegir “una habitació pròpia” és un 

descobriment per tu, tant literari com personal. Mentre llegeixes les seves pàgines veus missatges 

ocults de l'autora, que per tu són com crits silenciosos a les altres dones de l'època. Virginia diu “Aquí 

estic, preguntant-me per què les dones no escrivien poesia en l'època isabelina” i tu llegeixes “aixequeu-

vos, escriviu poesia, expresseu-vos, algú en el món voldrà escoltar les vostres veus”. 
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Després llegeixes a Jane Austen, primer Orgull i Prejudici, més tard Emma, i en acabat, la seva obra 

mai conclosa: Sanditon. En totes veus a dones fortes que tenen molt a expressar, en la seva època i 

en la nostra. Potser no s'aixecaven de la taula i anunciaven a tot pulmó que estaven cansades de què 

les tractessin com a animals i que s'independitzaven per a treballar d’allò que elles volien, però si es 

treien els guants en els balls i prenien la iniciativa en els seus amors.  

/petit silenci/ 

Quan arribes a Jo March, en Little Women d'Emily Brönte, etens que totes aquestes dones que estàs 

llegint tenen les seves habitacions pròpies, i en conseqüència les seves veus. Les autores van escriure 

tot el que volien ser a través dels seus personatges. 

/petit silenci/ 

Així comences a crear el teu discurs feminista, entre les habitacions pròpies de dones que feien 

feminisme sense ser conscients que feien feminisme. 

/petit silenci/ 

Irònicament, en aquesta època també descobreixes les discoteques. Tens 16 anys i sortir un dissabte 

a la nit amb les teves amigues és tota una aventura. (E.S: discoteca) Aneu a una discoteca que avui 

dia tens promès no tornar a trepitjar. Perquè ens fem una idea, era, i és, d'aquestes discoteques on les 
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“Devuelveme” 1P 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Cançó “Eres mía” 
1P 
 
 
 

noies entren gratis i els regalen una consumició mentre que els homes paguen 12 euros per l'entrada i 

20 si volen un cubata.  

En el seu moment no li dones molta importància al que suposava per a tu, com a dona, no haver de 

pagar l'accés a una discoteca.  (Fade out E.S: discoteca) Tampoc ets conscient del que implica ballar 

música que utilitza a les dones com a objectes sexuals, ja sigui per les seves lletres masclistes, o pels 

seus videoclips. 

En aquesta discoteca, com en moltes altres, sonen cançons que et posen la pell de gallina. 

Ozuna, un dels músics llatins més escoltats actualment cantava el 2018 “Devuelveme”:  

“Se que te gusta que yo te bese, mientras tu me ignoras las ganas crecen. No te olvides que tu cuerpo 

me pertenece y quiero repetirtelo muy muchas veces…”.  

Una oda a la propietat, gairebé un cant a la violació. En aquesta cançó, literalment, es diu que si una 

dona t'ignora, les ganes de posseir-la creixen, i això és el més normal del món perquè et pertany. 

Romeo Santos és un altre de la llista. Ell és conegut per les seves balades romàntiques. Quatre anys 

abans, el 2014, publicava la cançó “Eres mía” que diu així:  

“no te asombres, si una noche, entro a tu cuarto y nuevamente te hago mía. Bien conoces mis errores, 

el egoísmo de ser dueño de tu vida. Eres mía, mía, mía…”.  
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Cançó “Si te agarro 
con otro te mato” 1P 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Una cançó més que tracta a les dones com a objectes que es poden posseir. És més, tant les pots 

posseir, que si un dia la violes a la seva habitació, no hauria de sorprendre't.  

Més tard, el 2017, tots s’escandalitzen quan la Becky G, una dona cantant de reggaeton treu “Mayores” 

i diu explícitament que li agraden els homes més grans que ella: 

“a mi me gustan mayores, de esos que llaman señores, de los que te abren la puerta y te mandan 

flores”.  

És tal el renou que causa la seva cançó que quan aquell mateix any la Becky G visita el programa 

Operación Triunfo a Espanya i canta la cançó, li ha de canviar la tornada perquè es considera que és 

massa sexual.  

Seria fàcil dir que aquest tipus de lletres només es veuen en el reggaeton, però no és cert. En altres 

gèneres també s'escolten lletres amb violències cap a les dones. 

“Si te agarro con otro, te mato. Te doy una paliza y después me escapo. Dicen que soy absorbente 

porque quiero tenerte presente. Dicen que soy aburrido pero cuando quiero lo que quiero es mio”  

Aquest és Cacho Castaña, i encara que la cançó pugui semblar antiga, és només del 2003. Amb 

aquesta, et quedes sense paraules.  

És curiós que la culpa sempre es relacioni amb les dones. Cacho ho diu clar, si ella li és infidel, ell li 

donarà una pallissa. Ens xoca molt escoltar aquestes lletres. Però hi ha més i més i més.  
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“Me ha cogido la madera, a mi novia yo he matado, no saqueis fotografías, tengo el cuerpo 

ensangrentado. Yo era un chico muy decente, ella era una prostituta. Ya no usará la cama, ahora 

duerme en una tumba”. 

Aquest és el grup “Platero y tu” el 1991 cantant “La maté porque era mía”. Una altra cançó que afirma 

que els homes poden fer el que vulguin amb una dona per l'etern argument que són de la seva propietat. 

M’agradaria a mi saber, qui en algun moment va decidir que era bona idea fer pensar això als homes.  

Sembla una bogeria que algú pugui escoltar aquest tipus de música, però es fa, són cançons que han 

estat famoses en les seves èpoques i països i que s’han seguit escoltant amb el pas dels anys. I no ens 

hauria de sorprendre tant, perquè encara ara s'estan escrivint lletres masclistes i misògines que sonen 

al cotxe i que consumim en algun moment de les nostres vides. I encara que creguem que el principal 

problema és el que diuen, en realitat ho són les conductes i actituds que s'accepten i es recreen en tenir 

tan normalitzat aquests missatges.  

Perquè és llavors, quan en una discoteca mentre una noia balla tranquil·lament se li acosta un 

desconegut a tocar-la i a intimidar-la. Potser només pel que podia haver sigut, però també perquè se 

sobreentén que aquella dona balla per a satisfer a algú. Per què sinó, per què estaria movent els malucs 

així?  

Quan penso en com retratar aquesta imatge, que segur que a moltes us ha passat, penso en preguntar-

li a algú que fa servir el seu cos com a forma d'expressió i que és possible que tingui la connotació 
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sexual més alta de totes les danses.  (E.S: viatge en cotxe) Agafo el cotxe i vaig a l’Espai Jove Can 

Tauler de Montcada i Reixac, on la Paula Sánchez és professora de Twerking.  

LAURA: Per la Paula que és el Twerking? 

PAULA: Per mi el twerking és una manera d'expressar-me, de comunicar-me i de sentir-me lliure. 
És una manera de connectar amb parts del meu cos que jo, d'entrada, no havia connectat mai 
amb elles, i que jo no sabia que podia moure. Per mi és una manera d'empoderar-me, de sentir-
me forta. 

El twerking té origen a Nova Orleans i a la Costa d’Ivori, a l’Àfrica Occidental. Aleshores sota el nom de 

booty dance. En aquesta dansa els malucs agafen tot el protagonisme, perquè són el que més es 

belluga del cos del ballarí o ballarina.  

El twerking ha rebut connotacions sexistes des de la seva popularització arreu del món. La majoria de 

professionals de la dansa que el ballen són dones, i moltes vegades això s’ha interpretat com si fos un 

reclam a les relacions sexuals.   

PAULA: “pel fet de ballar amb un home, què passa?” Perquè a vegades ells es confonen. A 
vegades nosaltres només volem ballar per passar-ho bé, per perrear. Però totes coincidíem que 
sí que és cert que sempre hi ha un moment que penses “Ostres, potser s'està confonent i pensa 
que em vull enrotllar amb ell”. A vegades ens ratllem per aquesta idea, sobretot perquè penses 
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TALL BAD GYAL 
(https://www.youtub
e.com/watch?v=FR8
QvMEvhho) 

Separador Light 
Tension (KPM 

“vull ballar amb tu, però no ho faré, perquè sé que si ho faig, pensaràs que tinc unes altres 
intencions”.  Aleshores em reprimeixo en aquest sentit. 

Una gran part de les cançons de reggaeton tenen ballarines als seus videoclips fent twerking. Tant les 

cançons que hem sentit abans sobre la possessió del cos de la dona, com la cançó de la Becky G, que 

va ser entesa, en molts casos, com una alliberació feminista. 

El twerking neix com un ball més, però ha agafat força com una eina d’empoderament. La cantant 

barcelonina Bad Gyal va començar a produir música quan només tenia 19 anys. Ara amb 25 és una de 

les cantants de reggaeton més sentides a Espanya. I, en totes les seves cançons, apareixen dones 

ballant twerking.  

La seva producció vària força del reggaeton més normatiu. La Bad Gyal utilitza la seva música per 

empoderar a les dones. En el març de 2022, en el 8M, va publicar a les seves xarxes socials que estava 

cansada de la doble moral d’alguns artistes de reggaeton, que escrivien música sobre dones sexys 

empoderades amb els seus cossos, però que després assenyalaven a les dones que feien servir el seu 

cos per expressar-se a la música. El juny de 2021 ja ho deia en una entrevista amb EFE: 

EFE BAD GYAL 
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NEUS: Primer de tot, el twerk és un moviment. Els moviments no són feministes, ni masclistes, 
igual que la música no és feminista, ni masclista, igual que els balls no són feministes, ni 
masclistes. Són les mirades el que fa que les coses siguin feministes o masclistes. (1P LAURA: 

Ella és la Neus Molina i és periodista.) Llavors, el twerk des del meu punt de vista no és una dansa 
masclista, ni feminista. El que sí que passa amb el twerk és que funciona a través d'uns 
moviments, de la part de la pelvis i del cul, que són espais del cos de la dona sexualitats per la 
mirada masculina de manera històrica. Entendre el twerk com un acte poc empoderador o, fins 
i tot, denigrant per la dona, és no entendre tot l'espai històric que acompanya això. 

LAURA: Per exemple, ara en la producció; coneixes a la Bad Gyal? I que és el primer que et ve 
d’ella al cap? 

NEUS: A mi la Bad Gyal m'agrada, considero que és una persona que ha agafat les eines de la 
indústria i les ha modificat com li ha donat la gana. Per mi això és molt potent i molt valent. Crec 
que ella és molt conscient del seu potencial sexual i l'explota. 

Hi ha una cosa que m'agrada molt de la Bad Gyal que és que ella explica d'on ve el twerk, ella 
explica d'on ve el dancehall. Ella explica que el dancehall neix a Jamaica, ella explica que ha anat 
a Jamaica a aprendre dancehall. Tu et pots quedar amb la Bad Gyal que ha fet tot aquest procés 
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d'aprenentatge, o et pots quedar amb la Bad Gyal que canta amb l'Omar Montes "mi totito no 
tiene cobertura". 

La Bad Gyal ha viscut les conseqüències de la censura cap al cos de la dona. A ella li han bannejat el 

videoclip de la cançó “Pussy” a Youtube i a Tiktok per considerar-la contingut sensible per mostrar el 

seu cos gairebé nu. La cançó diu així:  

“Mi personalidad no está a tu altura Déjate de flipar, me pareces basura Vine a moverlo, pero pa' ti no 

(pa' ti no) Pa' ti no” 

És una cançó en honor a les dones, pocs dies abans del 8M de 2021 la treu com una oda a 

l’empoderament femení. La lletra té un missatge clar: ella surt de festa quan vol, ho fa amb les amigues 

i vol deixar clar que balla per ella mateixa.  

NEUS: Els cossos en la música continuen sent molt normatius i molt sexualitzats. Si tu 
sexualitzes perquè tu vols, com el cas de la Bad Gyal, perquè tu has decidit que això forma part 
del teu producte, perquè has decidit que tu ets el producte i el teu cos també. Si darrere hi ha 
unes formacions i uns tallers per saber i aprendre d'això, doncs, endavant. Fantàstic. Però, que 
passa amb els altres cossos?, que passa amb els cossos que no són prims, que no són bonics, 
però que canten superbé, que ballen superbé. On són aquests cossos? Crec que aquest és el 
nou repte que tenim, com a dones, com a societat i com a indústria musical i cultural. Mostrar la 
diversitat de manera pública. 
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El feminisme del segle XXI s'ha caracteritzat, entre moltes altres coses, per representar el cos de la 

dona tal qual és. Hi ha una gran pressió per voler ensenyar tot el que som, on i quan vulguem. I en 

aquest marc, s'han reafirmat molts estereotips. Per què ensenyar el cos de la dona és un gran pas, però 

en moltes indústries es continuen reafirmant els cànons de bellesa hegemònics. Perquè encara que 

cada vegada es veuen més cossos no normatius a la cultura, continua havent-hi una gran tendència a 

què sí que hi siguin. 

NEUS: …pujar a l'escenari, és estar a un espai públic i ser un lloc de representació. Allà tu 
busques tenir referents. Ara per exemple el que està passant al futbol és meravellós. Estan 
apareixent nous referents, els nens i les nenes estan veient que hi ha una altra forma de fer. Fins 
que no hi hagi dones amb cossos diversos i discursos diversos i empoderadors, la indústria 
serà un lloc on no ens trobarem referenciades. Les nenes, les joves, les criatures, els criaturis 
no veuran altres realitats, i si no ho veus, no ho aspires a ser. 

Tornem al principi del podcast. (E.S: rebobinar) Tornem el gener de 2022, quan les televisions 

retransmeten l’actuació de Rigoberta Bandini al Benidorm Fest. “Ay mamá” és sentida per milers de 

persones del país i acaba sent (E.S: manifestació 8M + “Ay mamá”) un himne a les manifestacions 

feministes del 8M del 2022. (1P: manifestació 8M es fon a  “Ay mamá”)  

“Tú que has sangrado tantos meses de tu vida, Perdóname, antes de empezar, soy engreída, Y lo sabes 

bien, A ti que tienes siempre caldo en la nevera, Tú que podrías acabar con tantas guerras. ¡Escúchame! 

Mamá, mamá, mamá (LAURA: amb un pit enorme a sobre de l’escenari la Rigoberta Bandini va 
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sonar així) Paremos la ciudad sacando un pecho fuera al puro estilo Delacroix Mamá, mamá, mamá… 

por tantas mamá mamá…” 

He sentit la cançó més de cinquanta vegades, però no hi ha hagut encara cap on no se m’hagi posat la 

pell de gallina. La primera vegada que la vaig sentir, vaig plorar. Potser ho vaig fer fins a la tercera o 

quarta vegada. Tampoc us mentiré.  

“Ay mamá” és una cançó que reivindica el lloc de totes les mares, les que ho són i les que no. Totes 

aquelles dones que tenen el poder de parar una guerra. La Rigoberta Bandini ha escrit una cançó que 

agraeix al cos femení la seva capacitat de fer vida, també de preocupar-se pels altres i sobretot de ser 

fort davant de tota la por que li té la societat.  

Ella a la cançó pregunta: por qué dan tanto miedo nuestras tetas? I jo no sé respondre-li. Perquè és 

molt dur que un pit masculí pugui ser publicat a Instagram, però el femení estigui censurat. És molt 

injust, però també és ridícul, perquè gràcies a aquells pits que a la societat els fa vergonya veure en les 

xarxes socials, estem totes i tots vius.  

NEUS: M'agrada molt i em sorprèn que siguem tan pudorosos. Una teta, que fantàstic! Quin 
problema hi ha? Si no hi haguessin tetes no ens hauríem alimentat cap dels que estem al planeta. 
És absurd tot aquest rotllo. Una teta, un cos nu, em sembla meravellós i em sembla absurd que 
en el 2022 ens estem plantejant si es pot ensenyar una teta a l'escenari. Clar que es pot ensenyar 
una teta a l'escenari, per favor! En quin punt estem que ens plantegem això? Em sembla molt 
retrògrada, la Marina Abramovich ja ho ensenyava tot als 70. 
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Música “Perra” 1P 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Música Flow of 
Time (KPM Music)  
fade in/2P 

La Rigoberta Bandini amb “Ay Mama” marca un abans i un després a la indústria, porta reivindicació, 

feminisme i empoderament. I el millor és que ella no va començar a compondre amb aquesta intenció. 

La seva música neix per la seva pròpia necessitat d’empoderar-se. Així ho deia a una entrevista al 

programa Las Uñas de Sindy Takanashi a la plataforma de Flooxer.  

LAS UÑAS FLOOXER RIGOBERTA BANDINI 

 

La cançó de la qual parla la Rigoberta Bandini, és “perra”: 

“Esto de nacer mujeres en el tiempo de Despentes, Es difícil, no sé por dónde empezar. Si yo pudiera 

ser perra, por favor, dejadme serlo, Solo pido ir sin correa a pasear. Yo nací para ser perra, por favor 

dejadme serlo, pero no quiero llevar nunca el bozal… ” 

Aquesta cançó neix de la seva necessitat d’alliberar-se, de deixar fluir aquells sentiments desagradables 

d’una ruptura amorosa. La música de la Rigoberta ha començat a tindre molta presència al nostre país 

per això, per la capacitat d’empatitzar amb ella. Perquè totes sentim les dificultats que té ser dona i el 

que ens agrada anar a passejar sense corretja. Perquè sí, estem lligades. Estem lligades a uns rols que 

se’ns ha imposat des que vam néixer, inclús abans d’això.  

Sentir els discursos de la Bad Gyal o de la Rigoberta Bandini em fa pensar que elles han aconseguit 

crear una habitació pròpia, o més ben dit, un escenari propi, on crear música per trencar estereotips i 
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empoderar a les dones, però sobretot per donar-nos un espai dins de la indústria musical i fer-nos 

valorar.  

En aquest capítol hem començat amb cançons que infravaloren a les dones, que les tracten com a 

objectes i les denigren pel simple fet de ser el que són. Però amb totes les dones que han aparegut, i 

totes aquelles que no han estat, però hi són, això a donat un gir important. I és que encara que el cos 

de la dona hagi estat durant anys a la música representat des de la possessió per part de l’home, avui 

no és així en moltes cançons, perquè les dones cada dia estan més fortes, i per sort, cada dia tenen 

més presència arreu.  

Per això, avui ja no vaig a aquella discoteca de quan tenia 16 anys. Ara ballo, bellugo els malucs, i tot 

allò que vull, sentint les cançons de la Bad Gyal i cantant a ple pulmó a la Rigoberta. Per què avui, 

gràcies a elles, moltes dones se senten segures en la indústria musical i prenen partit per aconseguir 

tenir una habitació pròpia en ella.  

Aquest és el primer capítol del podcast de “Ja és hora”, perquè ja és hora de veure el cos de la dona 

representat a la música com el que és, de les dones i de ningú més.  

Aquest capítol no es podria haver fet sense les veus i pensaments de la Paula Sánchez i la Neus Molina. 

Tampoc sense l’Albert Salord, que m’ha acompanyat en la creació d’aquest projecte. El meu estudi de 

gravació han estat les quatre parets de l’UAB Media. Les sintonies que esteu sentit són de KPM Music 
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i la música que heu anat escoltant dels cantants que he citat. Les declaracions de la Rigoberta Bandini 

són de Flooxer i les de la Bad Gyal de l’Agència EFE. 

La veu que sentiu és la meva, soc la Laura Sánchez, i he escrit, locutat i editat aquest podcast.  

Gràcies també a tu, que estàs escoltant això. Al Twitter del podcast, @jaeshora, trobaràs informació 

sobre el capítol i a la pàgina web, podràs accedir a contingut exclusiu sobre les entrevistes.  

Si t’ha agradat el capítol, pots seguir “Ja és hora” a iVoox, Spotify i Google Podcasts.  

Gràcies per escoltar! 

(...) 

LAURA: En honor una mica a la Rigoberta, i a aquesta cançó tan potent, que a mi m’ha emocionat 
molt escoltar-la, jo fins a la cinquena o sisena vegada no parava de plorar quan l’escoltava, 
perquè em semblava molt heavy. 

NEUS: La de “Ay mamá”? 

LAURA: Sí, sí, sí. El primer capítol del podcast li diré “per què fan tanta por les nostres tetes”, 
aleshores, aquesta és la meva última pregunta. Vull saber per què creus que fan por les tetes.  

NEUS: Perquè les tetes són poderoses, i les tetes són una cosa que ells no tenen. 
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5.2.2.6 Producte final 

El primer capítol de “Ja és hora” es pot sentir a les plataformes de Spotify, Google 

Podcast i iVoox. A continuació els enllaços i imatge a les plataformes.  

1. Spotify 

 

Ja és hora a Spotify. 

2. iVoox 

 

Ja és hora a iVoox. 
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3. Google Podcast 
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6. Conclusions 

Després de mesos de treball en el projecte de “Ja és hora”, he pogut conèixer i posar 

en pràctica tots els elements imprescindibles per elaborar un podcast. Darrere 

d’aquest format hi ha molta feina que no es veu, i és justament aquest treball 

imperceptible el que fa que el producte final sigui de bona qualitat. Per això, concloc 

aquest projecte amb un recull de deu lliçons clau per desenvolupar un podcast, totes 

des de la meva experiència amb “Ja és hora”.  

El primer punt és el més bàsic, però un dels més importants. Abans de començar a 

crear el podcast cal tenir molt ben definit el producte. Seleccionar una bona temàtica 

i il·lustrar amb detall el projecte ajudarà a desenvolupar adequadament el podcast. En 

el meu cas, vaig delimitar “Ja és hora” de manera àmplia, ja que puc fer crítica a través 

de qualsevol indústria cultural: el cinema, el teatre, la música, l’art… Tot i que la 

proposta és omnímode en el terreny de la cultura, se cenyeix només a això i, per tant, 

té uns límits. Des de la meva experiència, crec que fer una bona delimitació del 

projecte del podcast és clau.   

A partir d’aquest primer punt, es desenvolupen els temes a tractar al capítol, i és aquí 

on entra la segona lliçó. Segons les temàtiques que es volen tractar, és molt important 

ser coneixedor dels drets d’autor lligats a certes peces. Per exemple, en la meva prova 

pilot era innegable que calia afegir música d’altres autors, ja que aquest era el tema 

principal. Per això, vaig informar-me sobre el dret de cita, el copyright i les llicències 

de les cançons. Això és primordial per protegir el producte, però també per protegir-

se a un mateix. Si la temàtica escollida no requereix música d’altres autors, cal tenir 

en compte les simfonies, els separadors, els cops, etc., és a dir, tots aquells elements 

sonors que venen de tercers. Hi ha bancs sonors gratuïts amb música lliure de drets, 

i en aquests no hi ha riscos relacionats amb els drets d’autor. Segons el meu parer, 

conèixer els drets als quals va lligat el podcast és bàsic per poder produir-lo.  

La feina de producció és el següent punt. Com deia, darrere d’un podcast hi ha molta 

feina que no s’aprecia, però és el més important perquè el producte sigui bo. És en 

aquest moment del projecte quan es decideix a qui entrevistar, s’organitzen les cites, 

es busca estudi per gravar… És per això, que crec que és clau dedicar temps a 

aquesta part, perquè per poc agraïda que sigui, és la que marcarà la diferència. Si 

parlo des de la meva experiència, crec que ha estat el punt més llarg del treball. No 
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obstant això, gràcies a ell he pogut desenvolupar un bon producte, per això no he 

escatimat en dedicar-li temps.  

El quart punt va dedicat a la imatge del podcast. Tant el nom, com el logotip del 

podcast són la cara del producte, per tant, és important que siguin simples i recurrents. 

Així els oients ho reconeixeran només veure’ls. En el meu cas hi ha quelcom curt, 

com és el nom, i quelcom minimalista, com és el logotip. Després ho he completat 

més amb la imatge gràfica, però les dues parts principals, són força bàsiques. La frase 

feta “menos es más” és l’adequat en aquest cas.  

La lliçó cinc s’aplica al guió literari del podcast. Fer esquemes, escriure, esborrar, 

retallar, capgirar, desmuntar… tot és correcte. El més important és treballar a fons 

aquesta part, ja que serà el discurs del podcast. També cal tenir en compte que és 

comunicació radiofònica, tot i ser en format de podcast. Per la qual cosa, cal fer frases 

curtes i explicar tot en detall perquè l’oient es faci una idea del que se li està explicant. 

En el cas de “Ja és hora”, el guió ha estat molt cultivat, he fet diferents versions i 

centenars de correccions per poder concloure amb el millor guió literari.  

Tot és valuós, però si haig de dir un punt per sobre de tots, és la gravació. Si el podcast 

està ben gravat, després l’edició és molt més agraïda i fàcil. Aquest punt és el que he 

tingut més en compte en tot el projecte. Jo he volgut en tot moment que el so del 

podcast fos net i no hi hagués cap mena d’eco. Per això, la meva narració està 

gravada a l’estudi de l’UAB Media, per la insonorització. Com a oient de podcasts, 

considero que això marca la diferència entre els productes. Si el so és bo, el públic ho 

agraeix. A més a més que es nota la qualitat i el nivell en el producte.  

La continuació del darrer punt és l’edició, i és la lliçó set. La importància de tenir ben 

gravada la narració i les entrevistes, si és que n’hi han, és perquè a l’hora d’editar 

sigui més senzill treballar a sobre del so i no calgui sobre editar-lo per millorar la 

qualitat. D’altra banda, també és una bona recomanació tenir tots els inputs sonors 

ben catalogats i nomenats. Així, es troben abans i l’edició està més endreçada. En 

aquesta lliçó és important dir que l’edició és un element rellevant i que dedicar-li temps 

és el més encertat per poder extreure un bon resultat.  

En relació amb això, el punt vuit tracta sobre els efectes sonors. En la mesura del 

possible, és millor crear un mateix els efectes sonors. A les nostres vides diàries hi ha 
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molts sons que es poden utilitzar en un podcast. Si són elaborats per un, no hi ha cap 

igual, tampoc tenen copyright i és un valor afegit. En el meu cas els efectes sonors, 

com el del cotxe, són gravats per mi. Crec que aquesta opció és més encertada, a 

més, sempre pots gravar tants com en necessitis.  

L’escolta del podcast és un element imprescindible, i és, per tant, la lliçó nou. Abans 

de penjar-ho a la xarxa és important sentir-lo diverses vegades, fins i tot, compartir-lo 

amb els més propers. Aquestes escoltes permeten trobar els petits i últims errors que 

corregir del podcast. Amb “Ja és hora” m’ha funcionat molt bé aquest consell, l’he 

escoltat desenes de vegades per poder notar si cal apujar algun volum, abaixar algun 

altre o fins i tot la nitidesa dels àudios. És un punt senzill, però clau pel podcast.  

La lliçó deu és independent del producte sonor, però, segons el meu parer, molt 

necessària. Quan vaig començar el projecte de “Ja és hora” vaig fer una àmplia 

escolta dels podcasts més emblemàtics fins al moment. Realitzar aquesta investigació 

em va permetre identificar quins elements volia al meu podcast, també quins altres li 

donarien més valor. Per això, com a últim punt clau per desenvolupar un podcast, em 

refereixo a l’escolta d’altres podcasts. Hi ha molta qualitat en aquest món, i gaudir-la 

i sentir-la és el millor per aprendre d’ell. 

Per finalitzar, aquests són els deu punts clau, que a partir de la meva humil 

experiència, declaro com a rellevants per dur a terme un podcast. Amb tot, després 

de mesos de treball en “Ja és hora” concloc aquest projecte amb què és per a mi la 

cultura. Perquè després de tot, aquesta va ser la meva motivació per crear el projecte, 

però més enllà, ha estat la raó per la qual el continuaré.  

La cultura són la suma de totes aquelles arts que, macerades de pensaments i 

jutjaments, es desfan de la ment dels seus autors per traspassar als subconscients 

dels seus oients i lectors. Així s’han creat els discursos més sentits de tots els temps. 

La més mordaç fabula de George Orwell amb Animal Farm. El moralitzador quadre 

The Garden of Earthly Delights d’El Bosco. La cançó de guerra Wind of Change de 

Scorpions. Així com, Federico García Lorca escrivia sobre l’autoritat i la llibertat a La 

casa de Bernarda Alba, o com Louisa May Alcott retractava el feminisme a Little 

Women.  
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Totes aquestes obres, i moltes altres, han nascut per ser apreciades per ser molt més 

que simples obres d’art. Avui dia les mantenim en el nostre present per la seva 

capacitat d’arrelar-se en el temps. Justament, pel seu talent de mostrar més del que 

les paraules poden dir. I és que inscrites en moments històrics difícils per uns o per 

altres, aquestes obres van permetre a molts autors tenir una finestra on poder cridar 

silenciosament les seves opinions. 

Per això, ha nascut “Ja és hora”, per tenir un espai on es puguin sentir tots aquests 

discursos ocults en la cultura a través de la meva mirada i discurs. Perquè com una 

vegada va dir Julio Cortázar “la cultura es el ejercicio profundo de la identidad” i per 

mi, no hi ha res que m’identifiqui més que aquest projecte.  
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